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Fakta

Klimatorium, Danmarks Internationale Klimacenter afholder 
årligt Det Nationale Klimatopmøde. Værterne for Klimatop-
mødet 2022 var ud over Klimatorium, Lemvig Kommune og 
Region Midtjylland.

Det Nationale Klimatopmøde 2022 havde overskriften ’Jor-
den i Balance’ og kørte i 4 spor: 

• Cirkulær Økonomi

• CO2 Reduktion

• Klimatilpasning

• Vandteknologiske Løsninger

INTRODUKTION

Klimatorium’s hovedfokus er at omdanne klimaudfordringer 
til løsninger. Hovedleverancen bag konferencen er at sikre, 
at den viden der bliver formidlet, kommer ud at leve. Derfor 
er dette hæfte udfærdiget bestående af hovedbudskaber og 
anbefalinger med ønske om handling og samskabelse. 

Alle indslag kan se på Klimatorium’s hjemmeside www.kli-
matorium.dk 

Spørgsmål kan rettes til info@klimatorium.dk 

Klimatopmødet 2023

Planlægningen af Klimatopmødet 2023 er allerede i fuld 
gang. Tilmelding åbner februar 2023, men reserver allerede 
uge 33 nu. Hold dig opdateret via sociale medier samt vores 
hjemmeside. 

Modellen viser Earth Overshoot Day 2021. Her ses 
hvornår verdens forskellige lande havde opbrugt 
jordens ressourcer i 2021.
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Topmødets 
rammefortælling

”Jorden i balance”  
Fra forbrugssamfund til regenerativt 
samfund - fra udfordring til mulighed
Verdens 7,8 mia. mennesker bruger årligt langt flere ressour-
cer end Jorden kan genskabe på et år. Global Footprint Net- 
work oplyser, at i 2021 faldt Earth Overshoot Day den 29. 
juli. Året forinden var det næsten en måned senere!

For at vende udviklingen skal der ske radikal forandring af 
vores levevis. Vi skal tænke anderledes, omlægge ressour- 
ceforbrug, produktion, affaldshåndtering og genbrug. Vi skal 
vænne os til en ny virkelighed med øget fokus på klimatilpas- 
ning og begrænsede ressourcer. For at komme i balance er 
der brug for, at vi giver mere tilbage til Jorden end vi tager. 
Det er andre ord for den regenerative tilgang. Det er blevet 
tydeligt, at energipolitik også er sikkerhedspolitik, hvilket helt 
aktuelt har skabet et momentum for at accelerere den grøn-
ne omstilling i Europa.

Det nationale Klimatopmøde 2022 stiller skarpt på den nød-
vendige omstilling, samt hvordan vi derigennem kan bidrage 
til at skabe en bedre jordklode. Fokus er på at vise tilgange 
og konkrete eksempler, som kan inspirere og vise veje – det 
er der brug for i Danmark og globalt!

Men kan tankerne realiseres i større sammenhænge? Op-
lægsholdere udfordres til at fortælle om mulighederne for at 
skalere og udbrede projektideerne. Ofte er det nemlig sådan, 
at det er nemmere at lave nye innovative projekter end at 
implementere en blivende forandring, der kopieres til andre 
områder.
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TIDSPUNKT: SPOR 1
CIRKULÆR  
ØKONOMI

SPOR 2
CO₂ REDUKTION

SPOR 3
KLIMATILPASNING

SPOR 4
VANDTEKNOLOGISKE 
LØSNINGER

Cirkulær Økonomi  
– teori og praksis

Reduktionerne &  
systemerne

Tilbagetræknings- 
strategier

Et dansk eksport- 
eventyr indenfor vand

09.00 – 09.10 Velkomst v. Klimatorium, Lemvig Kommune, Region Midtjylland

09.10 – 09.20 Intro v/moderatorer Nina Bendixen & Kristian Ring-Hansen Holt

09.20 – 10.00 Keynote – Andrew Simms – rapid systemic and behavioral transitions 

10.00 – 10.30 PAUSE – excl. skift

10.30 – 12.00 Tænkningen bag  
cirkulær økonomi
Oplægsholdere:
Beth Rattner, Biomimicry 
og Hans Sanderson,
Seniorforsker, AU

Ændringer er  
nødvendige NU
Oplægsholdere:
Sebastian Mernild,  
professor og leder af SDU 
Climate Cluster

Langsigtet planlægning
og prioritering af klima- 
tilpasningsindsatsen
Oplægsholdere:  
Anna Aslaug Mortensdottir 
Lund, KU. Christian  
Andersen, Danske Regioner
Mie Thomsen, KL 

Vandteknologier  
kan lede os til en  
bæredygtig fremtid
Oplægsholdere:
Susan Krumdieck, chair 
Energy Transition  
Engineering

12.00 – 13.00 FROKOST – inkl. skift

13.00 – 14.30 Fra teori til praksis
Oplægsholdere:  
Michael Aastrup, Tarkett. 
Lisbeth, WallPipe

Bæredygtig udvikling 
fra et overordnet  
samfundsperspektiv
Oplægsholdere:  
Julie Emontspool, SDU 
(sprog: engelsk).  
Lea Munkholm, Region 
Midtjylland.   
Thomas Meinert Larsen, 
Klimabevægelsen

Inddragelse og  
samarbejde på tværs
Oplægsholdere:  
Karsten Schipperheijn, P2, 
Holland (online). Albert Jan 
Kerssen, Idverde Holland

Erhvervsfyrtårn  
- vandteknologiske 
løsninger
Oplægsholdere:  
Tom Heron, direktør NIRAS
”Pat A. Han, teknisk direk-
tør v. Skovgaard Energy, 
Lone Tang, Adjunkt VIA 
University College, Knud 
Hjortlund, Innovations-
chef v. Food & Bio Cluster 
Denmark, Henrik Bjørnager 
Jensen, International direk-
tør v. CLEAN”

14.30 – 15.00 PAUSE – inkl. skift

15.00 – 16.30 Det offentlige kan 
skam også
Oplægsholdere:  
Jens Hjul-Nielsen, BOFA,  
Bornholms Affaldsselskab

Hverdag & bære- 
dygtighed
Oplægsholdere:   
Kristian Borch, AAU
Steen Møller, Grobund
Martha vrist, direktør Midt-
jyske Jernbaner

Helhedsorienterede, 
langsigtede og værdi-
skabende klimatilpas-
nings løsninger
Oplægsholdere:  
Henrik Vest Sørensen, 
ReDoCO2. Mia Rix, Ran-
ders Kommune. Lise Holm, 
Dragør Kommune. Lis 
Nowak, Odense Kommune. 

Implementering af  
de teknologiske 
løsninger indenfor 
vandteknologi 
Oplægsholdere:   
Jonas Falzarano Jessen 
PhD ved Aalborg Universi-
tet. tekno-antropolog
Saruch Satishkumar Rat-
hore, Aalborg Universitet, 
Bulut Kuskonmaz, Aalborg 
Universitet, Rafael Wisnie-
wski, Aalborg Universitet

16.30 – 17.00 Jorden i balance - dialog og opsamling. Tak for i dag

FAGLIG TOPKONFERENCE 
DAG 1: 17. AUGUST

Program for dagen 

ENG

ENG

ENG

ENG

ENG

Side 3

Klimatorium . Havnen 8 Synergien . Torvet 4-5 – følg fodsporene

2022
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TIDSPUNKT: På konferencens anden dag skal vi både samle op på konferencens første dag, så vi sikrer, 
at den nye viden, der er fremkommet, bringes videre, og vi kan blive klogere på, hvad der 
driver store forandringer – særligt hvordan de menneskelige faktorer spiller ind.

Dagen afsluttes med en spændende paneldebat, hvor relevante politikere drøfter og reflek-
terer over, hvordan vi kan sikre den nødvendige forandring, for at få ”Jorden i balance”.

09.00 – 09.10 Velkomst v. Klimatorium, Lemvig Kommune, Region Midtjylland

09.10 – 09.30 Introduktion af anden dagen af Klimatorium’s Nationale Klimatopmøde 2022 v/ Nina & kristian.
Vi bygger bro! Hvilke anbefalinger tager vi med os fra første dagen og hvordan får vi dem givet videre til 
politikerne?

09.30 – 11.00 Keynote. Sebastian Mernild, professor og leder af SDU Climate Cluster og Jenny Elissen,  
kreativ strategi og stifter af Giantleapers.com
Noget skal ske, men hvad skal til? Det står ret klart at der skal handles og at store systemiske ændrin-
ger skal foretages, men hvordan opnås politisk enighed og hvordan lykkes vi med at få sat handling bag 
de mange ord? 

11.00 – 11.30 PAUSE 

11.30 – 12.40 Politisk Paneldebat. Med udgangspunkt i konferencens anbefalinger, vil politikerne drøfte hvordan  
vi kan sikre at nødvendige handlinger og ændringer, for at opnå en ”Jord i balance” igangsættes. 
Hvem er ansvarlig for hvilke handlinger? Hvilke forandringer kan vi selv skabe i branchen?  
Hvilke skal vi formidle videre til andre, fx vores nationale politikere? 
Politisk panel: Karsten Filsø (SF), Stine Isaksen (formidler og redaktør), Steffen Damsgaard (Landdistrik-
ternes Fællessråd), Simon Weber (Ungeklimarådet), Preben Friis-Hauge (Venstre), Katrine Olldag (Radi-
kale Venstre), Bent Graversen (Venstre), Tyra Møll-Holst (Ungeklimarådet), Orla Østerby (løsgænger)

12.40 – 13.00 Afrunding & klimavenlig sandwich efter konferencen

POLITISK TOPKONFERENCE
DAG 2: 18. AUGUST

Program for dagen 

ENG

Side 5

Klimatorium . Havnen 8

2022

Politisk panel: Thyra Møll-Holst (Ungeklimarådet), Stine Isaksen (Alternativet), Orla Østerby (De Kon-
servative), Simon Weber (Ungeklimarådet), Karsten Filsø (SF), Katrine Olldag (Radikale Venstre), Bent 
Graversen (Venstre), Tina Mortensen (Socialdemokratiet), Steffen Damsgaard (Landdistrikternes Fællesråd)
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Klimatorium’s Nationale 
Klimatopmøde

DAG 1 

Anbefalinger fra 2021

Ved det Nationale Klimatopmøde 2021 blev der udfærdiget 
en Klimastafet som blev sendt rundt i hele landet, region for 
region. Det var tydeligt at det samlede budskab var ønsket 
om samskabelse samt handling NU!

Disse budskaber tog vi med os gennem det Nationale Kli-
matopmøde 2022. Nedenfor er fremhævet de primære an-
bafalinger fra Klimastafetten:

• Handling NU!

• Vi har et fælles ansvar

• Krisen skal løses kollektivt. Tænk samskabelse

• Gentænk økonomi og BNP. Der skal fokus på trivsel 
frem for økonomisk vækst

• Let lovgivningsrammern

Samskabelse og dialog på tværs

Samskabelse og dialog på tværs er essentielt i mange  
sammenhænge, ikke mindst når vi taler bæredygtig-
hed og klima, Vi skal have handling og se mod fælles 
løsninger. 

Stafet ruten ses på tegningen på side 2. 

Stafet-ruten

• Region Midtjylland: Det Nationale Klimatopmøde 

• Region Syddanmark: Klimafolkemødet

• Region Sjælland: Madens Folkemøde

• Region Hovedstaden: Klimatilpasning på Tværs

• Region Nordjylland: Klima Rebild
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Klima Rebild

Klimatorium er Danmarks  
internationale Klimacenter.

Klimatorium arbejder ud fra
Quadruple Helix modellen, hvor
det private, det o�entlige, forsknings-
og uddannelsesorganisationer samt
borgere inddrages, når der tænkes i
løsninger på de mange klimaudfordringer, vi står overfor. 

Klimatorium er et viruelt som fysisk mødested. Med sine smukke
arkitektoniske rammer beliggende på havnefronten i Lemvig på den danske
vestkyst, er Klimatorium placeret et sted, hvor klimaforandringerne mærkes særligt
stærkt i form af kraftigere storme og risiko for oversvømmelser.
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Hovedpointer

• Vi skal have sat sundhed før økonomisk vækst for 
private virksomheder

• Vi skal omstille os fra et forbrugssamfund og ikke 
sætte lighedstegn mellem forbrug og et godt liv

• Vi skal fokusere på mikro-mobilitet. Dette indeholder 
et økonomisk perspektiv som er særligt interessant i 
low-income områder

• Vi skal slutte med at reklamere for høj-forbrugernes 
CO2 produkter (fx. flyrejser), ligesom vi ikke længere 
reklamerer for tobak

• Pandemien viste at begrænsninger kan være 
katalysator for at der kommer øget fokus på det vi 
har i vores nærområde. Begrænsninger er ikke altid 
dårlige. Større lokalt fællesskab = øget livskvalitet

• Pandemien viste at folk følger regeringens ud-
meldinger under kriser og er mindre selviske end 
man kunne forvente

• Mange af de forandringer vi skal implementere be-
tyder ikke vi skal have et dårligere liv - tværtimod. 
Under pandemien har vi vist vores interesse for 
hinanden og for vores egenskab til at omstille os 

Hvordan får vi jorden i balance jfr. én af 
folkene bag Earth Overshoot Day?

Andrew Simms er én af folkene bag Earth Overshoot Day. 
Han ved om nogen at for at opnå en jord i balance så skal 
vi skabe store forandringer og ændre vores adfærd - meget 
hurtigt! Vi skal derfor have indblik i, hvordan man kan ska-
be både systemiske ændringer og adfærdsændringer og 
hvordan disse forandringer på forskellige niveauer af sam-
fundet kan påvirke hinanden.

Ofte mangler vi det miljømæssige aspekt i vores beslutning-
sprocesser. Det vi skal omstille os til, vil i første omgang føles 
som et koldt bad, men ikke alle kolde bade er dårlige. 

Hvis vi formår at navigere gennem dette på bedste vis vil 
vi kunne varme os i menneskelig varme, for medmenneske-
lighed og omorg skal guide os igennem.

Vores atmosfære er på steroider

Manglende lederskab er nu på et niveau der burde være 
ulovligt. Forsinkelser i vores klimahandlinger kan betyde 
at vi ikke kan nå at omstille os inden det er for sent og 
vores klode vil være på en kurs vi ikke kan rette op på. 
Konsekvenserne er en klode hvor vi som menneskene vil 
få meget svært ved at færdes.

• Der bør ikke være nye investeringer i fossile brændsler

• Forbrug er ikke lig med glæde og et godt liv

På nuværende tidspunkt bliver prikkerne ikke forbundet 
og derved når vi ikke de positive følger. Os der bor i den 
vestlige verden bør kunne omstille os. Vi ved at forbrug 
ikke er lig med glæde og et godt liv. Vi SKAL omstille os. 
Vi skal spise mere plantebaseret. Vi skal bruge offentlig 
transport. Disse to omstillinger alene vil have store pos-
itive følgevirkninger.

Hvad kan vi lære af pandemien?

Vi lever alle i balance med jorden. Under pandemien viste vi 
at store hurtige ændringer er muligt. Ligeledes har krig og 
økonomiske kriser vist at vi kan omstille os hurtigt når vi er 
tvunget til det. Så er det utopi at vi i 2025 alle kan leve i bal-
ance med jorden?

OPLÆGSHOLDER: Andrew Simms  
Forsker ved Center for Global Political Economy, University of Sussex og 
co-director ved tænketanken New Weather Institute

KEYNOTE 
– Andrew Simms

DAG 1 
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Sundhed før økonomisk vækst for private 
virksomheder

Et af de helt store skift vi skal igennem er fra privat biltrans-
port til cykler. Under pandemien var der en eksplosion i an-
tallet af folk der cyklede - i hele verden! Der blev ligefrem 
mangel på cykler! Flere cargo-bikes er kommet på gaderne. 
Hvis der gives fordele for disse køretøjer vil adfærden ændres 
automatisk. Der skal fokuseres mere på mikro-mobilitet hvor 
der skabes større økonomisk potentiale indenfor nærområ-
det. Dette særligt interessant i lavindkomstområder.

• Permanent mulighed for hjemmearbejde 

• Staycation eller mere lokale ferier

• Slow-turisme

Flytransport er en af de sektorer der er sværest at de-car-
bonisere. 10% af verdens rigeste står for 90% af al flytrans-
port.

“Good lives do not have to cost the 
Earth”

Vi lever i et travlt samfund hvor vi knap har tid til hinanden. 
Ved at simplificere vores forbrug og livsstil og give plads til 
fællesskabet kan vi øge livskvaliteten. Kultur og natur er vig-
tigt for vores trivsel. 

• Bring kulturen ind. Sang og kunst skaber glæde og fæl-
lesskab

• Dyrk lokale grøntsager

• Deleøkonomi

Vi skal huske på at de forandringer vi vil implementere for 
at begrænse effekterne af klimaforandringerne også vil 
forbedre vores liv nu og her så som bedre byer, bedre og 
sundere boligere etc.

Vi skal huske på at vi allerede nu lever på “overtræk” og at vi 
har en jord ude af balance. Vi skal bruge vores viden og de 
fordele der er ved at leve med jorden i balance og fokusere 
på disse og ændre vores livsstil i den retning. Så vinder vi 
alle og vores livsvilkår forbedres og vi vil understøtte bedre 
livskvalitet for alle.
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Hvordan kan vi bruge den cirkulære 
tænkning til at fremskynde en klode i 
balance?
Ressourceknaphed og brug af ressourcer er et relevant 
tema i kampen om at opnå en klode i balance. Vi har gen-
nem mange år vænnet os til en brug-og-smid væk kultur, 
hvor vi først og fremmest designer og forbruger lineært – fra 
vugge til grav.

Vi skal blive bedre til at passe på de 
ressourcer, vi har, men hvordan gør man 
det?
I sporet om cirkulær økonomi får du både teoretiske vinkler 
og praktiske eksempler på, hvordan vi kan arbejde cirkulært 
– fra vugge til vugge. Du kan altså både møde dem, der ud-
tænker løsningerne, og dem der arbejder med dem i praksis 
– både private virksomheder og offentlige organisationer. 
Du vil både blive inspireret med ny viden og med praktiske 
eksempler, du kan lære af.

”CIRKULÆR ØKONOMI  
– TEORI OG PRAKSIS”

SPOR 1
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Cirkulær økonomi handler også om vi-
sioner og teoretiske begreber.

I denne første session kan du dykke ned 
i nogle af de tænkninger der ligger bag 
cirkulær økonomi for at blive klogere på, 
hvordan man kan bringe kloden i balance 
med de rette værktøjer. 

BETH RATTNER
Hovedpointer

•  Naturen er smuk men også intelligent. Vi skal desig-
ne ud fra naturens principper

• Vi skal have viden om biologi ind i ingeniørundervis-
ningen globalt

• Hvis vi kan efterligne naturen kan vi overleve - alt i 
naturen er nedbrydeligt og naturligt

 
Baggrund

Biomimetik er en af de vigtigste og mest oversete strategi-
er til at hjælpe mennesker med at opleve en højere grad af 
modstandsdygtighed, mens den genopretter planetariske 
grænser og lader alt liv (ikke kun mennesker) trives. Beth 
belyser, hvordan Biomimicry Institute opererer i forbindelse 
med uddannelse og innovation. Hun fortæller om instituttets 
seneste arbejde med at tackle det enorme problem med spild 
indenfor mode og tekstil og få os til at genoverveje, hvad vi 
har på for ikke at være en byrde for vores kollektive luft, vand 
og jord.

Løsningerne er lige udenfor vinduet

Naturen er smuk – men også intelligent. Biomimicry handler 
om at designe ud fra naturens principper. Vi mennesker kan 
ikke opfinde meget, som naturens mekanismer ikke allerede 
har fundet en velfungerende, resilient og bæredygtig løsning 
på.  

Mennesket er en ung art i forhold til de fleste andre dyre- og 
plantearter.

Menneskeskabte ting vejer nu mere end alt liv på jorden. 
Hvordan skal menneskene og naturen leve i et gensidigt for-
stærkende forhold? 

 
Eksempler på løsninger der bruger bio-
mimicry 
•  Hvordan skabes farven blå? Naturen bruger ikke kemi-

kalier, men strukturer. Ved at studere det, kan vi blive 
klogere på alternativer til at bruge (forurenende) kemiske 
farvestoffer.

•  2 mia. mennesker har ikke adgang til sanitet. Evapo-
transpiration – et princip fra planter – er afsøgt som en 
metode til at komme af med fækalier uden brug af vand.

•  Velcro blev opfundet ud fra studier af planter med 
modhager på.

•  Måden fisk grupperer sig når de svømmer blev genskabt 
i opsætning af vindmøller, hvilket gav meget større ener-
gieffektivitet.

•  Skoleprojekt der ser på hvordan en myre fra Sahara kan 
modstå ekstrem varme 

OPLÆGSHOLDERE: Beth Rattner, direktør v. Biomimicry Institute i 
Californien og Hans Sanderson, seniorforsker ved Aarhus Universitet

TÆNKNINGEN BAG 
CIRKULÆR ØKONOMI

SPOR 1 
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Der uddannes i dag 7 mio. ingeniører hvert år globalt, men 
kun meget få har biologi som del af undervisningen! Viden 
om biologi spiller så central en rolle hvis vi skal blive bedre til 
at tænke naturen ind i vores løsninger.

Naturen bruger strukturer til at designe løsninger. Der er in-
gen kunstige kemikalier eller skadende processer. Naturen 
er et regenerativt system. Dette skal vi efterligne og lære af. 
Hvis vi gør dette kan vi overleve.

 
www.asknature.org

På www.asknature.org findes en database med biologiske 
strategier og innovationer afledt af biomimicry.

Biomimimcry arbejder med en ’tjekliste’ for, hvor-
når noget er en biomimetisk løsning: Har det en cyk-
lisk materialeform? er der frit tilgængelig energi?  mm. 

HANS SANDERSON
Hovedpointer

•  CO2 bliver en valuta i markedet

• Scope 3 er den komplicerede at indsamle data på 
men afgørende da det er her der kan gøres en impact

• Virksomheder skal udvikle climate risk strategier

• Leverandører skal gøres bevidste om deres kædean-
svar

• Datakrav skal følges op af hjælp for at SMV’ere kan 
løfte opgaven

• Business as usual dur ikke mere. Løsninger skal kun-
ne accelereres og eksporteres

Baggrund

Den danske klimalov er ikke bæredygtig. Den adresserer kun 
knapt halvdelen af Danmarks samlede CO2 udledninger da 
den kun medtager de nationale udledninger - og ikke de for-
brugsrelaterede udledninger som fx Sverige nu vil medtage i 
deres målsætninger. 

Hans Sanderson viser hvordan virksomheder kan bestemme 
deres CO2 regnskab med fokus på værdikæden. Virksom-
heder kan med andre ord tage vare på deres egen bære-
dygtighed og overlevelse i denne disruption, ved at arbejde 
sammen om at reducere CO2 i deres lokale transaktioner til 
gavn for virksomheden, deres leverandører, kunder og det 
omgivende samfund hvis de synliggør deres udledninger og 
arbejder sammen om at reducere disse.

 
CO2 regnskabet i en cirkulær økonomi

Cirkulær økonomi ses her i et klimakrise-perspektiv. Menne-
skers antal, CO2-aftryk og forbrug stiger kontinuerligt. Vi har 
behov for teknologier, som kan reducere aftrykket.

Største ricici nævnt på Davosmødet: Covid – men også de kli-
mamæssige issues.

Vi har 9 år til at nå Parisaftalens 1,5 grader celsius grænse.

• CO2 bliver en valuta i markedet. 

• Firmaer som ikke tager ansvaret for grøn omstilling alvor-
ligt, vil ikke overleve.

• For at nå Paris-aftalen skal der investeres stort! både på 
statslig niveau, virksomheder mm

• Primære udfordringer er at investorer ofte ser bort fra bæ-
redygtighedsfaktorer eller undervurderer deres betydning.
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EU stiller krav til (større) virksomheders rapportering med 
hovedspørgsmålene; Hvor meget CO2 udleder I? Hvordan 
kan det imødegås? Fremstil kvantitative og kvalitative data 
på dette.

GHG (greenhouse gas) Protocol: Skal måles på Scope 1,2 og 
3. Scope 3 er den komplicerede, hvor der skal rapporteres på 
aktiviteter i hele værdikæden. Vigtigt, da det oftest er her, det 
største aftryk ligger. Og her man kan gøre en egentlig forskel!

Dialogen og samarbejdet er afgørende. Leverandører skal 
gøres bevidste om deres kædeansvar. Virksomheder skal 
udvikle Climate Risk strategier. Der skal risiko distribueres.

 
 
Skal vi acceptere at befolkningen vokser 
eller bekæmpe det?

Der er måder at influere befolkningstilvæksten. Men den 
nærliggende løsning er at forstå at vi har et ansvar vedrø-
rende forbrug. Det er et problem, at vi ikke står til ansvar for 
de emissioner der udledes ved produktion i fx Kina, på de 
store mængder ting, vi importerer.

Hvad betyder CO2 som valuta for virk-
somheder?

Virksomhederne skal starte med at presse leverandørerne til 
at levere data. Dilaogen og kravet skal igang, så data bli-
ver mere og mere kvalificeret over årene. En anden faktor er 
prissætningen af denne valuta. Datakrav skal følges op af 
hjælp, for at SMV’er kan løfte opgaven.

Hvordan kan vi motivere med både viden 
og følelser? 

Vi skal begge veje. Vi skal ikke kun skræmme og vække de 
negative følelser. Vi ved, at det motiverer at ramme folk på 
pengepungen så denne teknik skal anvendes!
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Fra teori til praksis. I denne session kan 
du møde private virksomheder, der dyrk-
er det cirkulære i deres forretningsud-
vikling. Du kan høre, hvilke tanker virk-
somhederne gør sig og blive inspireret af 
de gode idéer og løsninger, der allerede 
findes derude. 

MICHAEL AASTRUP
Hovedpointer

• Grøn profil tiltrækker arbejdskraft

• Samarbejde med uddannelsessektoren styrker værdi-
kæden

• Mål er at kunne aftage genbrugsmaterialer fra af-
faldsselskaberne men pt. spænder regulativer ben 
for dette hvorfor direkte aftaler indgås med virksom-
heder omkring aftagelse af materialer

• Der er brug for at det offentlige tager større ansvar i 
form af udbud

 
Baggrund

Tarkett producerer vinylgulve, tæpper, træ- og laminatgulve. 
De har været Cradle2Cradle certificeret siden 2010 og har 
som mål at blive 100 % cirkulære. Tarkett er bevidste om, at 
de skal kigge på hele værdikæden. 

Tarkett er overbevist om, at en åben dialog kan hjælpe indu-
strien i den rigtige retning. I fællesskab skal vi identificere de 
rigtige veje til at sænke bygningers CO2-udledning.

For seriøst at tage fat på CO2-udfordringen er Circular Eco-
nomy er en vigtig del af løsningen. Fokuser på hele værdi-
kæden og sæt langsigtede mål. Målet for Tarkett er at blive 

en 100% cirkulær virksomhed med 0% CO2 udledning. For 
mange private virksomheder eller offentlige, er dette mange 
år ude i fremtiden. Det vigtigste er vejen dertil og de delmål, 
der sættes. Det er vigtigt at se på, og som produktionsvirk-
somhed tage ansvar for hele værdikæden (Scope 1,2 & 3) og 
ikke kun Scope 1-2, hvilket de fleste har gjort og stadig gør.

 
Anbefalinger og mål

Michael Aastrup mener klart at kravet om bæredygtig-
hed er størst hos B2B segmentet. For Tarkett har målet 
hele vejen igennem været at skabe en rentabel forret-
ning. Nye medarbejdere oplæres internt i Tarkett’s grøn-
ne metoder. Særligt genanvendelsen af vinyl er Tarketts 
spidskonpetence. I dag indsamles vinyl gennem direk-
te aftaler med virksomheder som de aftager fra. Det er 
vigtigt at Tarkett sikrer ensartede typer vinyl så de ved 
hvordan de skal behandles. Der arbejdes på hvordan 
man kan trække phalater ud af vinylgulve, da det vil give 
adgang til endnu større mængder genanvendeligt ma-
teriale. 

• Der findes ingen CO2-neutrale gulvløsninger i dag, 
men Tarkett arbejder på at blive CO2-neutral

• Størst impact skal opnås ved at undgå jomfrumateri-
aler, da udvinding af råmaterialer udgør 45% af CO2 
aftrykket 

• Tænke i alternative materialer:  Bruger affaldskalk til 
tæppebagsider og udtjente fiskenet til nylongarn til 
tæpper.

• Ikke alle restmaterialer kan bruges, da de har behov 
for forsyningssikkerhed i form af faste mængder. 
 

OPLÆGSHOLDER: Michael Aastrup salgsdiretør hos Tarkett og 
Lisbeth Mikkelsen CEO hos Wallpipe

FRA TEORI TIL 
PRAKSIS

SPOR 1 
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LISBETH MIKKELSEN
Hovedpointer

• Det er en udfordring at arbejde med genbrug

• Omstændeligt at sortere alt materiale på genbrugs-
plads. Det fordyrer slutproduktet

• Barriere ikke at kunne aftage brugte materialer så 
som vandrør direkte fra virksomheder pga. krav om 
CE-godkendelse.

• Paradoks: genbrugstræ betaler Lisbeth 40 kr/m op 
imod 17 kr/m for nyt træ.

• Stort behov og glæde ved samarbejde med jobcen-
tret samt de ordninger, som tilgodeser medarbejdere 
på kanten.

 
“Det er fantastisk at kunne give værdien 
tilbage til mennesker i deres hverdag”

Virksomheden WallPipe er baseret på et bæredygtigt 
eksistensgrundlag og som inkluderer folk på kanten af 
arbejdsmarkedet. WallPipe upcycler  affaldsprodukter så 
som vandrør, træ og læder og omdanner det til lamper, 
reoler, garderober mm. Det er både B2C og B2B segmen-
tet. 

Der er indgået en aftale med genbrugsstationen i Ran-
ders, som har en container afsat udelukkende til indsam-
ling af vandrør som er det primære materiale hos WallPi-
pe. Det er dog de færreste genbrugsstationer som ønsker 
at samarbejde og lovgivning gør, at man som virksomhed 
ikke må aftage direkte fra fx byggepladser, grundet krav 
om certificering/ CE-godkendelse.

WallPipe indsamler deres læder fra genbrugsstationen 
i Aalborg og klargøres af medarbejdere ud fra et social-
økonomisk princip.

For WallPipe har det været meget positivt at samarbejde 
med jobcentret og gøre brug af de ordninger som tilgode-
ser medarbejdere på kanten. Aftalen med genbrugsstati-
onen i Randers kom også i stand via jobcentret. 
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DET OFFENTLIGE 
KAN SKAM OGSÅ

SPOR 1 

OPLÆGSHOLDER: Jens Hjul-Nielsen, BOFA - Bornholms Affaldsselskab

Det offentlige kan skam også. I denne 
session kan du høre fortællinger fra no-
gle af vores offentlige organisationer, der 
arbejder med at blive cirkulære. Hør både 
om udfordringer og gevinster og tag det 
med dig hjem til din egen organisation, 
så I også kan tage næste skridt. 

JENS HJUL-NIELSEN
Hovedpointer

• Bornholm vil være affaldsfri i 2032

• Der søges mod strukturelle tiltag og tæt dialog med 
politikerne 

• Fokus på teknologisk innovation

• Meget ambitiøst mål. Svarene på hvordan findes un-
dervejs

 
Affaldsfri ø i 2032 skaber nye  
partnerskaber
I 2018 udarbejdede Bornholm sit mål og strategi om at de i   
2032 vil være affaldsfri. Alt skal genbruges eller genanven-
des. En strategi som alle lokalpolitikere stemte for.

Bornholm har en god størrelse til afprøvning af initiativer. Et 
minisamfund med agralsektor, produktion, land og by. Dette 
ambitiøse mål har medført privat/offentlige partnerskaber, 
da mange gerne vil være med til at gå forrest på affaldsres-
sourceprojekter. Projekter der efter de er testet og implemen-
teret på Bornholm vil kunne rulles ud andre steder og skale-
res op. For eksempel hvordan de håndterer plastemballage. 

Som affaldsselskab har vi brug for eksterne innovations-
kræfter og tæt samarbejde. Der opleves en rigtig positiv op-
bakning og interesse fra det lokale erhvervsliv og Bornholm 
er sikker på at denne grønne profil vil styrke interessen for 
tilflyttere med spændende lokale jobs. 

Bornholm er et lille samfund (40.000 borgere), og de forsøger 
at få alle med ombord. Der gøres brug af oplysningskam-
pagner med argumentation for hvorfor der er brug for ny-
tænkning og at der arbejdes mod en jord til vores børnebørn.

For Bornholms Affaldsselskab arbejder 5-6 personer spefi-
cikt med denne omstilling. Det er en lille organisation med en 
meget stor opgave, men der er drifkraft. 

 
Zero-waste

Målet er zero-waste. Der skal tænkes i emballagefri butikker 
men der er især brug for strukturelle tiltag med tæt dialog 
til politikerne så de kan hjælpe med at fjerne de regalutive 
benspænd der stødes på samt hjælpe med at indføre regler 
for emballage. 

Borgerne vil kun skulle sortere i de 10 fraktioner som er be-
sluttet på nationalt plan. Resten skal sorteres hos affaldssel-
skabet og særligt ved brug af teknologisk innovation.  

Jens tror på at ved at tænke nyt og kende vejen, så finder 
man svarene undervejs - selv på meget ambitiøse mål. 
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Accelerering af den digitale omstilling
Under kernefortælling søger sporet ’Reduktionerne og sy-
stemerne’ at sætte fokus på den bæredygtige omstillingen 
til en jord i balance ud fra et overodnet samfundsniveau 
samt et mere personligt hverdagsniveau. Dette vil ske med 
et skarpt fokus på samarbejde, synergi og symbiose, som 
vil blive debatteret og diskuteret fra forskellige vinkler.

 
 
Sporet ’Reduktionerne og systemerne’ hvis du ønsker at 
blive klogere og bidrage til, at vi i fælleskab udforsker og 
konkretiserer, hvad der kræves for at accelerere den bære-
dygtige omstilling på forskellige niveauer.

”REDUKTIONERNE  
& SYSTEMERNE”

SPOR 2
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FN’s Klimapanel tegner igennem IPPC 
rapporterne et utvetydigt billede af hid-
til uset store klimaudfordringer, vi som 
verdenssamfund står overfor. Paris-
aftalen er det internationale fundament 
til at hå̊ndtere disse udfordringer, men 
det kræver større ambitioner og meget 
hurtigere handling fra alle lande, for at 
skabe de nødvendige ændringer. 

En af hovedforfatterne bag IPPC rap-
porten, Sebastian Mernild, kommer og 
sætter rammen for sporet, og fortæller 
hvorfor det er vigtigt, at vi som verdens-
samfund laver de nødvendige ændringer 
netop nu. 

 
SEBASTIAN MERNILD

Hovedpointer

• Der er behov for menneskelig handling

• Vi skal nedbryde siloer og bringe folk sammen

• Videnskabens dokumentation og vurderinger har 
langt større tyngde end tidligere

 
Man har ikke set samme CO2 niveau de 
sidste 2 mio. år
IPPC blev nedsat i 1988 og udkommer med hovedrappor-
ter som beskriver klimasystemets tilstand. IPCC’s nyeste 
hovedrapport, den 6. IPPC rapport, konkluderer, at de sene-

ste 150 års klimaforandringer skyldes menneskeheden. Det 
forventes, at ekstreme hændelser i fremtiden vil stige i hyp-
pighed og intensitet. Forandringerne fører til et klimasystem 
i ubalance. Balancen kan være svær at genskabe, hvis sy-
stemers ”tipping points” overskrides. Pga. CO2’s langsomme 
nedbrydningstid i atmosfæren vil et fald i CO2 først have effekt 
årtier frem. Derfor vigtigt med CO2-reduktioner nu.

• Forandringerne i polområderne accelerer over tid, når 
først de er startet

• Tørke i Sydeuropa fører til yderligere tørke over tid

• Temperaturen på arktisk stiger 4 x hurtigere end i resten 
af verden

Vi oplever markante forandringer af vores klimasystem. Bl.a. 
temperatur- og havvandsstigninger. Forandringer i en region 
eller et system påvirker andre regioner og systemer. IPCC-ho-
vedrapporterne er meget detaljerede og bygger på konstant 
nye og forbedrede data som giver en større procesforståelse 
for systemet. Rapporterne gennemgår et politisk filter og god-
kendelse fra stater, hvorunder konklusioners alvor nedtones.

Når klimasystemet er varmet op skubber deet til normalforde-
lingskurven. Over tid vil vi se flere varmerekorder. Sammen-
hængende systemer ryger ud af ligevægt og én forandring i ét 
tipping point vil medføre forandringer i andre. Det er rækken af 
elementer der bliver skubbet til som er bekymrende.  

 
Anbefalinger

• Politisk handling - NU!

• Styrket viden blandt befolkningen

• Der skal arbejdes med virkelighedsnære problemstil-
linger i undervisningen. Tværfaglig undervisning som 
afspejler virkeligheden

OPLÆGSHOLDER: Sebastian Mernild, Professor og leder af SDU Climate Cluster 

ÆNDRINGER ER 
NØDVENDIGE NU

SPOR 2 
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• Flere midler til anvendt forskning til at supplere 
grundforskning

• Tidligere forkus på bæredygtighed i uddannelse (al-
lerede i folkeskolen)  

• Bæredygtighed og verdensmål skal ind i hele uddan-
nelsessystemet og tænkes ind i alle handlinger

• Mere fokus på politisk aktivitet. Der skal lægges pres 
på politisk handling      

IPPC’s hovedkonklusioner og anbefalin-
ger til beslutningstagere og politikere

• Vi påvirker klimaforandringerne 8x hurtigere end naturen 
selv

• Klodens middeltemperatur stiger med 1 grad over 40 år. 
Temperaturen er tidligere steget med 1 grad men aldrig 
over så kort en periode

• Der er naturlige variationer i temperaturstigningen men 
vi er halvvejs parisaftalens målsætning om at holde os 
under 2,0 grader

• Ud af 1,09 graders temperaturstigning udgør menne-
skets andel 1,07 grader

• Der kommer i fremtiden mere intense og hyppigere var-
meekstremer

• Der kommer i fremtiden hyppigere og mere intense ned-
børshændelser

• Der er geografisk forskel på temperaturstigningerne. Den 
største stigning ses i polområderne og med selvforstær-
kende effekt som medfører vandstandsstigninger

• Det der før var ekstremhændelser vil blive normalhæn-
delser

• Det er forventeligt at forandringen vil gå hurtigere frem 
mod 2030’erne 

• Når vi kommer over 1,6 grader forventes at ramme et 
tipping point for den grønlandske indlandsis. Dvs vi kan 
ikke komme tilbage i balance og afsmeltningen kan ikke 
stoppes

• Det er ikke utænkeligt at vi med nuværende niveau kan 
forudse en havstigning på 1m på vej mod 2100 

 
IPCC forudser temperaturstigning på 1,5 
- 2,0 grader i det 21. århundrede. Som 
handlingsniveauet og den førte politik er 
nu ender vi på ca 3 grader!

Det værst tænkelige scenarie er temperaturstigninger på 
mellem 3 - 7 grader og når vi dette er konsekvenserne 
katastrofale. Der skal handles NU!
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I denne session vil der være fokus på 
bæredygtig udvikling fra et overord-
net samfundsperspektiv. Med afsæt i en 
holistisk forståelse af bæredygtighed 
vil både de sociale, økonomiske og mil-
jømæssige vinkler blive belyst i relation 
til bæredygtig udvikling på samfundsniv-
eau. 

 
JULIE EMONTSPOOL

Hovedpointer

• Vi har brug for systemisk ændring

• Vi ved meget om problemet og om løsninger, men vi 
gør ikke noget ved det – hvorfor?

• Forbrug er den slemme dreng i klassen. Vi er forbru-
gere i alle sammenhænge og synes vi har retten til 
både forbruge og overforbruge

• Værdier konflikter med den ansvarlige forbruger

 
Systemisk ændring er en nødvendighed. 
Vi skal ændre adfærd og skære ned på 
vores forbrug og høje forventninger

Vi ved meget om problemet og om løsningerne men vi gør 
ikke noget ved det. Hvorfor det? Der er hos forbrugeren for 
megen frihed og valgmuligheder hvilket gør det svært at 
træffe ’det rigtige valg’. Vi er alle blevet vænnet til det gode, 

bekvæmmelige liv med hus, have og trampolin. Vores fore-
stilling om hvad en god hverdag og trivsel er skal ændres 
til at være mindre styret af materielle goder. Vi skal som 
forbruger gøres mere opmærksom på den påvirkning vores 
adfærd har. 

For at vi som forbruger kan ændre adfærd har vi brug for at 
kende betydningen deraf. Der skal mere transparens og det 
skal gøres lettere at træffe den rette beslutning. 

Der skal politisk handling. Selvregule-
rende og frivillige NGO’er kan ikke klare 
opgaven alene
De udfordringer vi står overfor er for store og komplekse 
til at de kan løses af én part alene. Der er behov for bred 
systemisk involvering. Al data og viden fortæller os at der 
skal handles og alle skal med ombord. Der er ikke behov for 
flere argumenter men derimod for politisk fokus. 

 

OPLÆGSHOLDER: Julie Emontspool, SDU, Lea Munkholm,  
Region Midtjylland ogThomas Meinert Larsen, Klimabevægelsen 

BÆREDYGTIG  
UDVIKLING FRA  
OVERORDNET  
SAMFUNDSPERSPEKTIV

SPOR 2 
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LEA MUNKHOLM
Hovedpointer

• Vi vil gerne lære af andre i Europa og også fortælle 
om de gode resultater vi opnår

• Fokus på grøn omstilling i naturgasdrevne kraftvar-
meværker

• Vi har brug for et fælles sprog og kan lære meget 
af DK2020 samarbejdet med klimaplaner hvor man 
netop har arbejdet med fælles afsæt og skabelse af 
fælles sprog i samarbejdet 

 
Der er brug for dialog og et fælles sprog. 
Vi kan lære meget af DK2020
Omstilling skal op i en større skala og ses uafhængig af 
landegrænser. Der er brug for teknisk rådgivning til borgere 
og virksomheder hvis omstillingen skal gå stærkere. Der er 
brug for teknisk rådgivning til borgere og virksomheder hvis 
omstillingen skal gå stærkere. Der er for eksempel brug for 
megen mere dialog omkring dilemmaerne omkring areal-
planlægningen, hvor der er brug for 140% land til alt det vi 
gerne vil.  

Vi har gode erfaringer med at tænke projekter bredt, så 
som fjernvarme. Udover grøn energiomstilling fokuseres på 
værdiskabelse i det lokale med lavere varmeudgifter samt 
jobskabelse. 

DK2020 viser at en bred dialog omkring løsninger mellem 
kommuner, regioner, virksomheder og borgere samt en 
fælles forståelse af vejen derhen (metoden) er vigtig for at 
gennemføre handleplanerne. 

Regionens rolle

• Bringer Europæisk viden videre

• Skaber netværk og faciliterer samarbejde

• Leverer faglig specialiseret viden

• Økonomisk muskel - hive EU projekter hjem

• Aktiviteter skaber vækst i lokalområdet

THOMAS MEINERT LARSEN
Hovedpointer

• Den globale produktion af solenergi er i vækst

• Vedvarende energi (VE) er blevet den billigste energi-
kilde over de seneste 10 år

• Verdens største fossile selskaber skal omstilles til VE 
eller lukkes ned. Men meget få er omstillingsparate

• Kun 3% af de fossile selskabers fremtidsinvesterin-
ger er grønne teknologier

• En høj CO2 afgift er nødvendig for den grønne om-
stilling

• Grænsebeskatningsmekanismer kan blive et nød-
vendigt værktøj

 
Hastigheden af vedvarende energi skal 
3-dobles hvis verden skal nå i mål
Vi forvalter samlet 500 mia kr. Det er en gigantisk penge-
maskine som skal på ny kurs. Kina er den største aktør på 
cleantec teknologier. De er på få år blevet verdens største 
producent af grøn energi. Klimaet tåler ikke flere fossile 
projekter og infrastruktur. Hastigheden på opsætning af VE 
(vedvarende energi) skal 3-dobles hvis verden skal nå i mål 
med CO2-neutralitet i 2050. 

 
Samlet debat

• Politikerne skal gå foran

• Det skal være nemt at træffe det rette valg

• Der skal investeres i forandring af systemerne

• Der skal tages ansvar på alle niveauer (borger som 
politisk)

• Vi skal skære ned på vores forbrug og ændre vaner

• Der skal mere transparens så forbrugeren kan gen-
nemskue de grønne valg
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OPLÆGSHOLDER: Kristian Borch, AAU, Steen Møller, Grobund  
og Martha Vrist, Midtjyske Jernbaner

HVERDAG & 
BÆREDYGTIGHED

SPOR 2 

I denne session vil der være fokus på 
bæredygtig udvikling fra et mere person-
ligt hverdagsperspektiv. Med afsæt i en 
holistiske forståelse af bæredygtighed 
vil både de sociale, de økonomiske og 
de miljømæssige vinkler blive belyst med 
fokus på handling, principper og adfærd 
på et hverdagsmæssigt niveau.  
 

 
KRISTIAN BORCH

Hovedpointer

• Den energi der bliver produceret skal blive lokalt

• Vi kan begynde at producere vores egen energi i lo-
kale energifællesskaber og sende ud i vores fælles 
net

• Folk vil gerne have vindmøller i baghaven, - de vil 
bare selv bestemme. 

• Fjernvarme er en kæmpe succes. det er non-profit og 
forbrugerejet

• Vi bør bruge demokratiet som løftestang for den 
grønne omstilling

• Kommunerne skal lave deres strategiske ener-
giplaner som de kan præsentere for borgerne. 
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STEEN MØLLER
Hovedpointer

• Vores identitet skifter fra ”hvad har vi brug for” til 
”forbruger” til ”misbrugere”

• Vi skal gøre op med vores rationelle tankegang og 
handling, der bunder i ”en kamp mod naturen”

• Vi skal have en kontakt mellem hoved, hjerne og 
hænderne … der kommer handlekraft og vi kan be-
gynde at tage ansvar

• Off-grid er en måde at blive selv forsynende og gå i 
samarbejde med naturen 

• Vi skal generobre vores livsrum i stedet for at stå 
på sidelinjen og være tilskuere til vores eget liv. 

MARTHA VRIST
Hovedpointer

• Datadrevede beslutninger har erstattet mavefor-
nemmelser i virksomheden

• En fælles el-stander ladestruktur løsning for busser, 
tog og biler – er indtil videre strandet i energistyrel-
sen

• Flytning af gods fra vej til skinner kræver politisk 
handling. Virksomhederne efterspørger det

 
Samlet debat

• Mere demokratisk beslutningskraft tilbage til den 
enkelte

• Rammer er ok, men borgerne har brug for hjælp til 
den grønne omstilling

• Regler, paragraffer og indviklede lovgivninger kan 
være barriere for handling

• Mere faglig viden og forståelse for virkelighedens 
praktik i styrelserne kan skabe bedre samarbejde 
om nye løsninger
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Giv plads til naturen
Landbrug, solcelleparker, parkeringspladser, parcelhus-
kvarterer….. 

Over 70 procent af Danmarks areal er enten bebygget eller 
i landbrugsmæssig drift. Samtidig ønsker vi havkig, skov og 
natur, hvilket sætter plads og ressourcer under pres. Fremti-
dens stigende havvandsstande og øgede mængder nedbør 
vil resultere i flere oversvømmelser og skader. Hvem skal 
betale, og hvad skal prioriteres? 

Klimatilpasningssporet vil give et indblik i, hvordan vi ved 
hjælp af langsigtet arealplanlægning, og ved at give plads 
til naturen, har mulighed for at skabe billigere og bedre løs-
ninger med værdi for flere.

”TILBAGETRÆKNINGS- 
STRATEGIER”

SPOR 3

27
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OPLÆGSHOLDER: Anna Anslaug Mortensdottir Lund, KU,  
Christian Andersen, Danske Regioner og Mie Thomsen, KL 

LANGSIGTET PLANLÆG-
NING & PRIORITERING 
AF KLIMATILPASNING

SPOR 3

Hvorfor er langsigtet planlægning og 
prioritering af klimatilpasningsindsat-
sen vigtig? Hvad gør vi i Danmark i dag, 
hvad er udfordringerne og hvorfor er det 
ikke nok, når vi ser ind i en fremtid med 
ændrede nedbørsmønstre og stadig sti-
gende vækst og byfortætning?  

ANNA ANSLAUG  
MORTENSDOTTIR LUND

Hovedpointer

• Vi har dynamiske kystlinier - ikke skarpe linier. Når vi 
tænker robuste fremtidssikrede helhedsorienterede løs-
ninger skal vi se kyster som zoner hvor landet flytter sig.

• Tilbagetrækning er forbundet med mange følelser og der 
er forskellige ønsker og tilgange hos borgerne.

• Tilbagetrækning skal ske i faser hvor der skabes rumlige 
og sociale kvaliteter i en overgangsfase fra beboelse til 
natur.

• Tænk rummelig kvalitet i andet format. Måske ved brug 
af andre byggeteknikker. Man kan også tillade en by at 
blive oversvømmet hvis den bygges hertil. Det vil skabe 
en anden form for rummelig kvalitet.

• Ved at tillade oversvømmelse i nogle områder minimeres 
risiko for oversvømmelse i andre områder.

• Der kræves langsigtet planlægning på landskabets præ-
misser.

• Tilbagetrækning er et nyt terræn. der skal tænkes i test 
og eksperimenter inden løsninger rulles ud i stor skala.

• Tilbagetrækning åbner op for nye værdier fx. rekreative 
områder, natur og biodiversitet.

• Det er vigtigt ikke at bygge os til fremtidige problemer 
ved at bygge i oversvømmelses- og erosionstruede om-
råder.

 
CHRISTIAN ANDERSEN

Hovedpointer

• Vi ved vi har brug for nye helhedsorienterede og natur-
baserede løsninger. Dette er alle enige om men hvorfor 
sker det så ikke?!

• Helhedsorienterede løsninger betyder meget forskelligt 
alt alt efter hvem man spørger.

• Fordi nogt er naturbaseret behøver det ikke at betyde 
det ikke skaber udfordringer med naturbeskyttelse. Det 
er rigtig svært at arbejde med Natura 2000 områder eller 
naturbeskyttede områder

• Det er lettere at lave naturbaserede løsninger lokalt men 
meget komplekst jo større skala man går op i.

• Hvis man laver statslig styring af anlægslove får man 
ikke den borgerinvolvering og ejerskab som er nødvendig 
ved de gode løsninger. 

• Der skal arbejdes for et mere dynamisk natursyn under 
EU lovgivningen.

• Hvilke scenarier skal en løsning håndtere - dette er ge-
nerelt. Men alt efter geografi og omgivelser er der behov 
for for forskelligt samarbejde.

• Den nuværende lovgivning er ikke optimal. Den er me-
get fragmenteret både juridisk og fysisk - den skal gælde 
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for et vandopland der går gennem forskellige kommu-
ner. Der skal laves en rammeplan for håndtering af hele 
vandoplandet og som dikterer hvad vandhåndteringen 
skal kunne. Selve udformningen skal være op til det lo-
kale område. 

• Oversvømmelsesdirektivet er god at se ind i og det bur-
de være dette direktiv som giver os de nødvendige tiltag. 
Planloven er ikke velegnet til at lave klimatilpasning med 
da den er fremadrettet og kompensationsfri erstatning.

• Tilpasningsplanen skal også indeholde en finansierings-
plan. Der skal ses ind i EU midler som kan bruges på kli-
matilpasning. 

• Der er behov for systematisk risikokortlægning af hele 
vandoplandet.

 

MIE THOMSEN
Hovedpointer

• Den store udfordringe er finansiering. Det er her projek-
terne typisk strander. Derfor skal der en klar finansie-
ringsplan til.

• Modellen for partsfordelig skal være mere tydlig - hvad er 
krav til 2. og 3. række i udsatte områder.

• Vi skal sikre at vi hjælper grundejere sikkert videre hvis de 
har måtte opgive deres bopæl grundet tilbagetrækning.

• Vi SKAL koordinere på tværs af kommunerne. 

• Vi skal følge vandoplande og planlægge for hele vand-
kredsløbet.

• Der er behov for mere ensartet datagrundlag.

• Ændre tilgang fra ’SKAL vi klimatilpasse?’ til ’HVORDAN 
skal vi klimatilpasse?’

• Tænk små og store projekter sammen. Se gerne mod 
Holland.
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OPLÆGSHOLDER: Karsten Schipperheijn, P2 Holland  
og Albert Jan Kerssen, Idverde Holland

INDDRAGELSE & 
SAMARBEJDE PÅ 
TVÆRS

SPOR 3 

Holland er foregangsland, når det kom-
mer til planlægning af vand, og det er 
med god grund, for mere end halvdelen 
af indbyggerne bor under havoverflad-
en, som er beskyttet af diger. Flere hol-
landske projekter fremhæver, hvordan 
inddragelsen af lokale aktører og sa-
marbejde på tværs af fagligheder skaber 
merværdier i planlægningen af vandet i 
nye landskaber. 

KARSTEN SCHIPPERHEIJN
Hovedpointer

• Inddragelse af borgere

• Skab ejerskab og forståelse for projektet

• Lyt og engager sig i forståelsen af forskellige syns-
punkter

• Fokus på merværdiskabelse

 
Baggrundsinfo om Klimatilpasning i Hol-
land
Nederlandene er i et delta. Før kom vandet kun fra havet, 
men nu kommer det også indefra via floder og åer. Når det 
regner meget i Frankrig og Tyskland (hvilket bliver øget år for 
år) bliver Holland påvirket. Vejret bliver mere og mere eks-
tremt, så mere våde og mere tørre peiroder. Efter oversvøm-
melser i 1993 og 1995 besluttede den hollandske regering at 
gøre noget for klimatilpasningen. 

I århundreder har hollænderne bygget højere og højere di-
ger for at holde vandet i skak i et land, hvor 55 procent af 
boligerne er placeret i områder, der er udsat for oversvøm-
melser. Men i 1993 og 1995 brød flodernes diger næsten 
sammen på grund af højt flodvand. Klimaforandringerne 
overbeviste hollænderne om at ændre kurs, og landet star-
tede et program med at flytte snesevis af diger tilbage på 39 
steder i hele landet for at give plads til svulmende floder. The 
Room for the River i byen Nijmegen var et af de mest kom-
plekse projekter. Programmet havde to mål: at øge vandsik-
kerheden og at tilføje merværdi. I Nijmegen, der ligger ved 
et af landets smalleste flodsving, var flodbunden kun 450 m 
bred sammenlignet med 1.000 m andre steder. Denne fla-
skehals resulterede i, at store mængder vand måtte trænge 
sig igennem den smalle passage i perioder med højvande. 
Med risiko for oversvømmelse opstrøms. Derfor blev åområ-
det udvidet gennem flytning af digerne. En hjælpekanal blev 
gravet, en ny ø blev skabt, forbundet med ‘fastlandet’ med 
tre nye broer. En unik ny åpark med plads til natur og rekre-
ation blev udviklet og et nyt boligkvarter opstod. Før disse 
foranstaltninger blev implementeret, skulle mange forhin-
dringer overvindes. Mange mennesker var ekstremt kritiske 
i begyndelsen. Mere end 50 husstande måtte flytte. Folk var 
bange for vand i deres kældre, for støj under byggeproces-
sen og for at miste kulturarv. Hvordan tackles (potentielle) 
dilemmaer i de forskellige trin af processen? Hvordan sam-
arbejder designere, interesseorganisationer og indbyggere 
om at opfinde løsninger med merværdi? Hvordan bruges 
truslen om højvande til at skabe muligheder?

 
Dilemmaer

• Der var meget modstand. Mange interessenter og 
jordejere var imod dette projekt. Nogle var nødt til at flyt-
te, nogle var bange for støj fra biltrafik, nogle for kultur-
arv og nogle rekreation. Alle bekymringerne var reelle. 
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• Hvordan skabes co-ownership?

• Hvordan bliver man færdig til tiden. Man havde ikke råd 
til forsinkelser. 

• Hvordan går man til den mest kritiske person? Tal med 
borgerne direkte og lær dem at kende - også kritikerne. 
Spørg interesseret ind til deres standpunkter. 

• Hvordan identifices de vigtigste interessenter, altså 
dem som de andre lytter til? Nogle er fortalere for større 
grupper, men andre gange er det sværere, hvis en grup-
pe ikke er organiseret.  

Tre faster der skulle gennemgås: 
plalægning, udførelse og realisering. 

• Planlægningsfasen – fokus på interessenter. De organi-
serede fik lov til at tale så alle kunne se sig selv i planen. 
Flodparken, skulle være tilgængelig for alle. 

• Udførelsesfasen – særlig fokus på blandt andet støj. Fo-
kus på at fåkendskab til alle involverede parter. Alle dem 
der skule flytte, dem som fortsat skulle bo på øen, men 
som ville få støj og alle øvrige interesser. 

• Realiseringsfasen - 5,2 mio. jord og sand blev transpor-
teret via vandet, så det afhjalp støjen og forhøjede sikker-
heden. De tilføjede værdier til projektet bl.a. en park var 
vigtig at have med i planlægning. Der blev steder for folk, 
så de kunne komme hen og se projektet, men i sikkerhed. 
Det skabte lokal, national og international interesse og 
projektet blev mere og mere kendt. En succes, fordi de 
kendte deres folk. Man var fair overfor alle; ”Hvad kan du 
gøre for dem, og hvad kan du ikke gøre for dem?”. Tilføj 
dette i kontrakten. Den største kritiker undervejs i projek-
tet endte med at blive den største fortaler. Projektet blev 
billigere end forventet og man blev også færdig før tid. 

ALBERT JAN KERSSEN
Hovedpointer

• Grønne løsninger har mange fordele også incl. øget 
mental sundhed og trivsel

• Træer holder på vandet og kan skabe kølige rum i 
byerne

• Start med at skabe det grønne og byg boligerne derefter 

Holland er førende i verden inden for vandforvaltning. Be-
folkningen i dette relativt lille land, tæt befolket og med sto-
re områder under havets overflade, har mestret kunsten at 
beskytte sig mod oversvømmelser. I dag vokser bevidsthe-
den om, at mere brug af naturens egne metoder er nøglen 
til at skabe fremtidssikrede løsninger mod oversvømmelser, 
kraftig nedbør og tørke. Forståelse for træer og planter og 
viden om naturen i by- og landområder er afgørende for at 
optimere byudvikling og se den som en del af klimatilpas-
ningen. Albert Jan taler om designprincipperne, tilgangen til 
at tilmelde interessenter og tackle tekniske og andre udfor-
dringer, understøttet af nogle slående eksempler. Varieren-
de fra småskalaløsninger i en forstad til storskalaprojekter i 
overløbsområder af hovedfloderne. En holistisk tilgang hvor 
der ses på fremtidssikring af leveområder, øget biodiversitet, 
bæredygtighed samt skabelse af et sundt miljø for menne-
sker, flora og fauna.

En del af Room for the river er Streamline – den er en del 
af Maas. Meget vand fra hele EU løber ud i denne flod med 
risiko for højere vandstande. Disse events vil ske oftere. Flo-
dernes areal udvides og forhindringerne for at vandet kan 
flyde væk fjernes. Man vil ikke fjerne træerne men skulle fin-
de ud af hvordan de lykkedes i projektet. Det primære var 
kommunikation og dialog  med personerne i området. Dette 
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resulterede i fjernelse af den lave vegetation mens de høje 
træer blev bevaret, så vandet lettere kunne flyde væk.  

Der arbejdes meget med ’Water management by gre-
ening’. Ved at plante en masse træer, får man både no-
get som kan holde på vandet, men det giver også mu-
lighed for at koldere luft strømmer ind til byen. Et af 
universiteterne undersøger pt. de forskellige slags træ-
er og hvilke der er giver mest på forskellige parametre.  

• Man har en kvadratkilomenter, og vil bruge den. Det der 
bedst betaler sig, er at bygge huse. Hvordan kan plan-
læggere overbevise bygherrer om, at de skal lave grønne 
pladser? – Han stiller spørgsmålet tilbage. Hvor vil du bo 
om 40 år? Et sted hvor der er grønt, eller et sted, som 
kun er beton, og hvor der er meget varmt. Du kan få flere 
penge for et hus, hvis det er omgivet er grønt. Start med 
at designe det grønne, og byg så huset bagefter. 

• Hvordan beregner man det grønne? I-tre kan være et bud. 

• Hvordan måler de tilfredsheden? De deler spørgeskema-
er ud, både før og efter, for at se en forskel

 

Samlet konklusion

• Inddrag borgerne. Borgerinddragelse bidrager til et pro-
jekts succes. Jo tidligere i processen interessenter med 
bekymringer  inddrages desto bedre. 

• Naturbaserede løsninger skaber ikke kun bedre og kø-
ligere bymiljøer, men giver også øget mentalt helbred, 
mere biodiversitet osv.

• Kommunikation er vigtig. Sociale medier har vist sig at 
være vigtigt i projekter. Vær klar på hvem det er, som står 
for denne kommunikation. 

• Vi skal indtænke de grønne løsninger i byplanlægning. 

• Vi skal tænke på merværdi og arbejde helhedsorienteret, 
når vi klimatilpasser. 

• Kommuniker direkte til de personer, som er kritiske over-
for projektet. Inviter dem ind og få en reel dialog.  

• Se på hvordan planlægger kan overbevise bygherrer om 
at der skal gøres plads til grønne pladser. Stil spørgsmå-
let tilbage: ”Hvor vil du gerne bo om 40 år? Et sted der 
er grønt eller et sted som kun er beton og meget varmt? 
Du kan få flere penge for et hus der er omgivet af grønt.”

• Se på en model til at beregne prisen på det grønne. I-tre 
kan være et bud.
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OPLÆGSHOLDER: Henrik Vest Sørensen, Region Midtjylland  
og Mia Rix, Randers Kommune

HELHEDSORIENTEREDE, 
LANGSIGTEDE & VÆRDI-
SKABENDE LØSNINGER

SPOR 3

Flere danske kommuner og projek-
ter har sat et langsigtet perspektiv på              
arealplanlægningen og udviklingen af 
det danske landskab. Hvilke overvejelser 
og erfaringer gøres der i kommunerne 
og hos andre aktører inden for klimatil-
pasning, og hvordan arbejdes der for at 
fremme helhedsorienterede, langsigtede 
og værdiskabende løsninger i byerne og 
det åbne land? 

HENRIK VEST SØRENSEN
Hovedpointer

• Lavbundsjordene skal tilbage i landskabet til værdi 
for vandet, biodiversiteten og naturen

• Borgerne skal inddrages. Det er meget vigtigt da der 
er mange følelser i spil

Der er i disse år fokus på udtagning af lavbundsjorder, som 
middel til at reducere landbrugets udledning af CO2.

Lavbundsområderne fungerede tidligere, før afdræningen 
af Danmark, som landskabets buffer til tilbageholdelse af 
vand. Vandet løb simpelthen langsommere gennem land-
skabet og gav samtidig liv til flora og fauna. Opdyrkningen 
af disse arealer har fjernet denne bufferkapacitet og vandet 
løber nu hurtigere gennem landskabet, hvilket i visse tilfæl-
de skaber oversvømmelser nedstrøms i vandoplande med 
værditab til følge.

Det er derfor væsentligt, at der i forbindelse med udtagning 
af lavbundsjorder fra landbrugsmæssig drift indtænkes den 
klimatilpasningsmæssige gevinst, der kan opnås ved gen-

etablering af bufferkapaciteten i forbindelse med vådlæg-
ning af lavbundsarealerne.

Udtagning og vådlægning af lavbundsjorder er ikke helt 
ukompliceret. Der kan være nærliggende arealer, som util-
sigtet bliver mere våde, der kan være ønsker om brugen af 
arealer til solceller, alternative afgrøder m.v., der kalder på 
en mere overordnet planlægning.

Effekten af at udtage lavbundsjorder vil svinge alt efter hvor 
meget kulstof jorden indeholder. Der udvikles i øjeblikket 
flere metoder, som kan anvendes i en mere detaljeret kort-
lægning af lavbundsjordenes indhold af kulstof, muligheder 
for vandstandshævning m.v., som vil gøre det lettere at gen-
nemføre en mere målrettet planlægning og prioritering af 
udtagningen.

helhedsorienteret, langsigtede og værdiskabende klima-
tilpasningsløsninger. Fokuserer på interessentinddragelse. 
Det er vigtigt, hvis man har med klimatilpasning at gøre. I 
det åbne land, findes mange løsninger, også løsninger på 
problemer inde i byerne. Mange klimatilpasningstiltag kan 
man lave og bør man lave på landet. Det er vigtigt, at man 
tænker helhedsorienteret, når man laver projekter. Tag alle 
de gevinster og muligheder man kan. Vi mangler bufferen i 
vores landskab, fordi vi har dyrket lavbundsjorde. Ting sker 
meget hurtigt for tiden, men går det lidt for hurtigt, og glem-
mer man at tage hensyn til ting i farten? 

Vi har taget udgangspunkt i borgerne og lavet samskabelse 
og merværdi. Det er menneskerne, som bor i området, der 
dels kender området, men som også bor i det. Det skaber 
ejerskab. Man skal skabe projektet undervejs. Dette har væ-
ret fokus i et projekt med Gudenåen. Her har man arbejdet 
på at skabe merværdi. Man har interviewet personer i om-
rådet, på baggrund af disse har man lavet analyser. Vi skal 
lave mere planlægning fordet åbne land. Loven skal laves 
om, hvis vi skal lykkedes.
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MIA RIX
Hovedpointer

• Tænk langsigtet

• Lyt til borgerne

• Skab grønne byrum

Langsigtet klimatilpasning i Randers med projektet ”Flodby-
en”.  Gudenåen er ikke den store udfordring. Det er i stedet 
stormfloderne udenfor byerne. Byudviklingsprojektet ”flod-
byen” giver mulighed for at byudvikle og tænke klimatilpas-
ning ind i byplanlægningen. Det er højvandsbeskyttelse, som 
bliver et mix af hårde løsninger med broer, dæmninger og 
diger samt plads til naturen. De bruger byudvikling til at fi-
nansiere det. Det er en økonomimodel i balance. De vil gerne 
kunne gå langs fjorden, og det skal være grønt, med offentlig 
adgang for alle. Borgere vil gerne have natur i byen.

Randers Kommune arbejder målrettet med en etapeba-
seret plan for klimatilpasning af de lavtliggende arealer i 
Randers midtby. Det giver mulighed for at integrere klima-
tilpasning og byudvikling og tilbyder en alternativ finan-
sieringsmodel – men når digerne først virker, når det sidste 
hul er lukket, stiller det krav til den løbende risikovurdering. 

LISE HOLM
Hovedpointer

• Hvis man vil give noget tilbage til naturen må man 
være villig til at give afkald på noget.

• Det er en prioritet i klimatilpasningen at der gives no-
get tilbage til naturen.

Dragør Kommune arbejder med en stedstilpasset kystbe-
skyttelse i et langsigtet perspektiv, hvor også naturudvikling 
på kortere og længere sigt indgår.

På kommunens 13 km kystlinje findes den eneste uregulere-
de kyststrækning på Amager og her er vigtige naturkvalite-
ter, som er beskyttet af bl.a Natura 2000.

Som en del af tilgangen, arbejder kommunen med at forstær-
ke, forbinde og forny de særlige natur- og landskabskvalite-
ter, der kendetegner den lille kommune.

Dertil kommer en-til-en dialog med grundejere om brug af 
de kystnære arealer i puslespillet for at få kystbeskyttelse, 
naturudvikling og grundejerinteresser til at gå hånd i hånd.

Dragør ligger udsat, og der er flere steder ikke nogen reel 
beskyttelse. Kommer der en 100-års hændelse, står øen til 
at blive oversvømmet. Vandet løber bagom og oversvøm-
mer ejendommene bagved, og det stiller krav til, hvordan 

man skal planlægge. Der er udfordringer og kvaliteter. De 
har fredet by, natur osv. Vand fra oven og fra neden. Hvor-
dan kunne det se ud, hvis der skal tages hensyn til dette? 
Der arbejdes med en helhedsløsning på kortere, men også 
på længere sigt. Det er 13 km. Med 6 delstrækninger, med 
forskellige typologier med en vision om at give mere tilbage 
end der tages. Dragør har natur2000 og den vil forsvinde af 
sig selv inden 2100, hvis ikke der gøres noget. Planen er at 
lægge digerne længere inde, hvilket skal bidrage til naturen. 
Der mødes modstand fra grundejere, der ikke ønsker diget 
bag sig, men det er samtidig også den løsning, som giver 
mest natur.

 
LIS NOWAK

Hovedpointer

• Tænk og planlæg langsigtet

• Samarbejde og tænk finansiering på tværs

• Inkluder borgere, forsyningsselskaber, investorer mm.

“Vi drømmer om et Odense, der går forrest i klimaindsatsen, 
så vores børn kan arve en by og en verden i balance.” 

Dette var en af visionerne i Odense Kommunes Bystrategi 
fra 2019. Siden har de forpligtet sig til at være klimaneutrale 
i 2030 og en del af DK2020 visionerne om et klimatilpasset 
Odense i 2050. 

De senere år har Odense gennemført et større EU-projekt 
kaldet Odense-Modellen, Klimatilpasning af Odense. Heri 
har de blandt meget andet fået mulighed for at lave et 
grundigt forarbejde med kortlægning af vandkorridorer og 
potentielle løsninger af de klimaudfordringer på vandområ-
det, som Odense står overfor. Med stigende temperaturer, 
stigende nedbør, stigende vandstand i havet, stigende ter-
rænnært grundvand og ikke mindst de følger alt dette har for 
mængden af vand i vores vandløb. Derfor skal der planlæg-
ges og ageres i forhold til vand fra alle fire sider.  

Grundarbejdet for Odenses kommende Klimatilpasningsplan 
under DK2020 er funderet med et godt samarbejde med for-
syningsselskabet VandCenter Syd og et internt samarbejde 
mellem plan- og vandmyndighederne. 

Klimatilpasning og vandhåndtering i Odense Kommune. 
Langs åen er der grønt, og det kan faktisk godt holde til at 
blive oversvømmet. Odense å håndtere store dele af de åløb, 
som er er på hele Fyn, så der kommer en masse vand igen-
nem åen. Men byen vokser, og man har beregnet, at i 2050 
kan man ikke længere være i Odense Kommune, så der skal 
man finde på noget andet. Man skal tænke langsigtet og 
handle dynamisk. Man har et andet syn på risiko, end man 
nok vil have i fremtiden. Kommuneplanen rækker ikke læn-
gere end 12 år frem og vi er nødt til at se på ting på længe-
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re sigt. Odense vil gerne være Danmarks grønneste storby. 
Fremtidens Odense kommer til at have et klima i fremtiden, 
som minder om det klima man har i det nordlige Frankrig. De 
arbejder dernede med merværdier. Flere værdier kan godt 
være sidestillet. Klimatilpasning behøver ikke altid være de 
primære i alle projekter, men det kan være et delkomponent. 
Naturbaserede løsninger både i by og land. Det kræver, at 
vi tænker, handler og finansierer på tværs. Der er nødt til at 
være samarbejder, både med borgere, forsyningsselskaber, 
fonde, investorer osv.  

 
PER SØRENSEN

Hovedpointer

• Hvorfor bygges i kritiske zoner?

• Risiko og skade opfattes forskelligt.

• Klimatilpasning er en proces på flere 100 år men 
aktører har meget korte tidshorisonter. Det går ikke 
hånd i hånd.

• Vi skal se i helheder og planlægge godt. Ting går på 
tværs og planlægges der bedre får vi også bedre løs-
ninger.

• Hvad kommer først? Strand eller kystbeskyttelse? 
Det er faktisk lov at tage hensyn til stranden. Det er 
dog ikke alle kommuner der tager højde for det.

De lavtliggende kystnære områder bliver vådere og vådere. 
Havvandet stiger og dermed også det kystnære grundvand. 
De presser husene i de områder, som ofte ikke er designet til 
at kunne klare oversvømmelser. Hvad skal vi gøre? Vi skal 
flytte til et højere niveau over tid. Hvordan italesætter vi det?

Hvorfor bygger man selvom det er et kritisk område. Hvorfor 
gør man det? Vi skal arbejde sammen for at håndtere den 
enkelte risiko for den enkelte borger, og vand kender ingen 
grænser. Skal vi overhovedet gøre noget? Skal vi tage hen-
syn til risikoen? Folk opfatter risiko og skade forskelligt. Ved 
den jyske vestkyst har vi kystbeskyttelse der kun kan hol-
de til en 100-års hændelse, og alligevel bygger man et stort 

badeland. Nogle gange ødelægger vi også biodiversitet, ha-
bitat m.m. ved kystbeskyttelse. Vi taber nogle immaterielle 
værdier, når vi laver nogle typer af kystbeskyttelse. Klima-
tilpasning er en proces på flere hundrede år, men aktører og 
interessenter har meget kortere tidshorisonter, og det er ikke 
optimalt for klimatilpasning. 

Man kan være innovativ og invitere vandet ind; flydende 
byer, huse på pæle osv.  

Samlet konklusion

• Der skal være grænser for hvor meget en by kan vokse. 
Det skal ikke være klimatilpasning, som skal diktere, men 
god byudvikling. Vi skal lave de gode løsninger i stedet 
for at gøre noget forhastet. 

• Odense benytter adaptiv planlægning, men  det er stadig 
nyt. De benytter sig af data, så de kan følge med, og det 
regner de med at kunne tage med videre. De har målere 
på diger, i vandløb, brønde osv. 

• Vi skal lave mere helhedsorienteret planlægning, når vi 
klimatilpasser. 

• Husejere ser forskelligt på risiko . Man bør overveje hvil-
ken risiko vil man tillade, at husejere tager ved kystnære 
områder

• Kommunalplaner går kun til 12 år, og der er behov for 
at politikere og planlæggere laver planer, som er meget 
længere vidtrækkende.

• Lovgivningen begrænser klimatilpasning. – Herunder 
Natur2000-områder 

• Byudvikling bør ske i overensstemmelse med klimatilpas-
ning, og bør være dynamisk, så den forbedres i takt med, 
at vi bliver klogere. 
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Vandteknologi - Nøglen til grøn omstilling
Vand er nøglen for en jord i balance. Dette spor taler ind 
til hvilke vandteknologiske løsninger der bidrager til dette. 
Sporet giver både et internationalt og et helhedsperspektiv 
på, hvordan teknologi kan bidrage til den grønne omstilling.  

 
Der præsenteres konkrete løsningsforslag fra de nationale 
erhvervsfyrtårnsprojekter, som vil danne baggrund for ef-
terfølgende debat.

Som afslutning zoomer vi ind på digitalisering i vandsekto-
ren. Hvad skal der ske for at vi mennesker bliver i stand til at 
tilegne os de nye teknologier som er på vej?

”ET DANSK EKSPORT- 
EVENTYR INDENFOR VAND”

SPOR 4

37
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OPLÆGSHOLDER: Susan Krumdieck, chair Transition Engineering

VANDTEKNOLOGIER 
KAN LEDE OS TIL EN 
BÆREDYGTIG FREMTID

SPOR 4 

Vand er essentielt for alt og alle på 
denne jord. I Danmark er der i dag st-
adig rigeligt med vand, men mange 
steder i verden er det allerede en knap 
ressource. Klimaændringerne medfører 
bl. a. at vand bliver en større og større 
udfordring. 

I denne session behandler Susan Krum-
dieck, hvordan vandteknologier kan lede 
os til en bæredygtig fremtid, og hvordan 
vand er den røde tråd til en jord i balance 

SUSAN KRUMDIECK
Hovedpointer

• Vi er nødt til at lave om på tingene og have beviser 
på løsninger.

• Vi skal følge den ingeniørmæssige tankegang.

• Vi skal nedsætte forbruget af fossile brændstoffer 
med 80 %. 

• Vi skal handle nu og gøre det for vores efterkomme-
re.

• Vi skal innovere ved at nulstille og nedbryde de gam-
le systemer og tilgange og bygge helt nyt op fra bun-
den. 

• Det kræver disciplin at gennemføre planen, men det 
er gjort før.

• Udarbejd standarder og følg angivne standarder for 
praksis.

Ser man på arbejdssikkerhed indenfor sikkerhedsingeiørvi-
denskab. Der blev ikke gjort noget ved arbejdssikkerheden 
før man så problemet i øjnene og var ærlig omkring proble-
met og anerkendte at der var et problem med mange ar-
bejdsskader og dødsfald. Man lavede om på alt det der var 
nødvendigt at lave om på for at rette op på problemet. Un-
dersøgelser og udvikling (innovation) ved hjælp af forskning 
og videnskab.

Hvordan gør vi det nu? 

Skift retning fra den retning vi har nu. Tænk anderledes! 
Vand er essentielt for alle. Befolkningen vokser. Vandforsy-
ningen bliver mindre. Vi ser tilbage på historien og forsøger 
at lære af den. Tidligere brugte man væsentligt mindre vand, 
for der var ikke meget vand at bruge af, for man kunne ikke 
opbevare det og havde kun det der kom med årstiderne.

Hvad skete der fra den gang til den udvikling vi er i i dag? 

Man begyndte at lave opbevaring af vand, foretage vandbe-
handling og udbygge ledningsnet til vandet, så man ikke var 
afhængig af årstiderne længere. På den måde var der vand 
nok til at undgå tørke mellem regntiderne. Men det betyder 
at man i dag bruger meget meget mere vand end tidligere.

Hvem bruger vandet? Politisk er der indsat højere priser på 
vand, hvis man bruger meget vand, men det rammer de for-
kerte mennesker. Dem der bruger meget vand har mange 
penge og er ligeglade med den øgede udgift. Vi forestiller os 
at vi går langt frem i tiden - til 2111 - og forestiller os, hvor-
dan vi gerne vil have den fremtid til at være. I fremtiden skal 
vi spørge den ældre generation hvordan de gjorde og hvad 
vi skal gøre for at holde retningen. I fremtiden informeres der 
om problematikken, så folk forstår alvoren af vandresour-
cen og vi skal i fællesskab spare på vandet. Vi går tilbage til 
nutiden igen og tænker på hvordan vi gør det.  Vi har kend-
skab til nutidens ressourcemængder. Vi skal forsøge at have 
kendskab til fremtidens ressourcemængder. 
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Samfundsregler for opførsel og brug af ressourcerne er 
nødvendige. Alle skal have strategier til at regulere brugen 
af vores ressourcer. For at fremtiden bliver som det vi øn-
sker, er vi nødt til at gøre noget ved det vi gør i dag (transiti-
on engineering) og skifte spor!

Konklusion

• Forebyg hvad der kan forebygges.

• Vær ærlig omkring problemerne. Se dem i øjnene og 
find løsninger.

• Være innovativ og arbejd på projekter der kan ændre 
problemerne. 

• Vis hensyn og interesse for vores efterkommere

• Vær nysgerrig og vis interesse og lad dig ikke be-
grænse af kun at tænke i én videnskab. Se sammen-
hænge og koble forskellig viden sammen.

• Alle universiteter har transition engineering. Vi skal 
bruge universiteterne til projekterne, så vi kan stille 
meget specifikke spørgsmål og få meget specifikke 
løsninger og produkter.  
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OPLÆGSHOLDER: Tom Heron, Niras & Henrik Bjørnager Jensen, CLEAN

ERHVERVSFYRTÅRN  
- VANDTEKNOLOGISKE 
LØSNINGER

SPOR 4 
 

Regeringen har tildelt en halv mia. Dkr. 
til otte erhvervsfyrtårne, som skal lede 
Danmark mod en bæredygtig og klimar-
obust fremtid. 

Midtjylland er udpeget til at være erh-
vervsfyrtårn indenfor vandteknologiske 
løsninger og er netop startet med en 
lang række projekter med fokus på vand. 
Erhvervsfyrtårnet hviler på et stærkt 
fundament af virksomhedsinvolvering, 
et åbent samarbejde på tværs af mange 
aktører og projekter. 

I denne session møder du de konkrete 
vandteknologiske løsninger, der udvikles 
i disse fyrtårnsprojekter. 

TOM HERON
Formål med Erhvervsfyrtårnet

• Test & demo for nye teknologier og løsninger

• Digitale forretningsmuligheder

• Styrkelse af innovation & forskning

• Fremme af grøn omstilling

• Styrket iværksætterøkosystem

• Bedre adgang til kvalificeret arbejdskraft

• Understøttelse af udvikling indenfor eksport

• Vigtigt at økonomi ikke er en begrænsning for at en 
virksomhed indgår i et projekt

EU arbejder mod at genstarte Europa efter COVID-19 og i 
2022 er der givet 11 mia. DKR til grøn og digital genstart af 
EU, hvor målet er at skabe vækst hos SMV’er.

Der er oprettet 8 forskellige erhvesfyrtårne i Danmark, for-
delt  rundt i de danske regioner, støttet af flere ministerier. 
Region Midtjylland er blevet center for vandteknologiske 
løsninger. 

Regeringen har en strategi om at øge eksporten af vand-
teknologi og derfor er det også en fordel for regeringen med 
erhversfyrtårnsprojketerne inden for vandteknologi.

Visionen er at Midtjylland skal være eksperter i vandtekno-
logi, hvor der skal skabes lokale løsninger, som kan anven-
des globalt. Øverst for projekterne er en styrekomitet, som er 
godt politisk tynget, hvilket er en fordel for projekterne. 

Erhvervsfyrtårne

• Vandteknologiske løsninger: Region Midtjylland

• Fangst & lagring af CO2: Region Nordjylland

• Power-to-X: Sydjylland

• Robotteknologi: Fyn

• Biosolutions: Sjælland + øerne

• Femern Bælt-forbindelsen: Sjælland + øerne

• Global sundhedshovedstad: Hovedstaden

• Grøn havvindmølleenergi: Bornholm
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PAT A. HAN
Hovedpointer - Power to X

• PtX skal bruges til at opbevare energi som ellerg går tabt

• Der laves brint og kvælstof fra vindenergien, som om-
dannes til ammoniak

• Ammoniakanlæg skal drives af sol -og vindenergi

• Når der ikke er brug for energien i el-nettet skal energien 
overføres til ammoniakanlægget (PtX)

• Der skal bruges rigtig meget vand til processen. Hvor skal 
dette vand komme fra?

Skovgaard Energy, som til dagligt driver vindmølleparker 
i vestjylland, indgår i et af fyrtårnsprojekterne som ser på 
Power to X og hvordan probblemvand kan anvendes i pro-
cessen og dermed indgå som en ressource i PtX i stedet for 
at benytte rent drikkevand.

Der benyttes rigtig meget vand til Power to X og det er derfor 
vigtigt at tænke denne vigtige ressource ind, så teknologien 
kan skaleres. Alt afhængig af hvor meget salt og urenhe-
der der er i vandet så omdannes 2/3 af det indløbne vand til 
energi i anlægget. 

LONE TANG
Hovedpointer - Det mobile vandværk

• Test og demonstrationsfacilitet for vandløsninger

• Ser på innovation indenfor en bæredygtig vandforsyning

• Ser på videreudvikling og test af danske vandteknologier

• Test, dokumentation og validering af fx. filtre, sensorer, 
monteringsudstyr og test- & analyseudstyr

Lone Tang indgår i erhvervsfyrtårnsprojektet ’Det mobile 
vandværk’. Projektet er en mobil enhed, hvor vandteknolo-
giske løsninger, -processer og -monitoreringsværktøjer kan 
testes. Med en sådanne enhed bliver det lettere at teste nye 
innovative ideer indenfor vandbranchen. Test og demonstra-
tionsfaciliteter kan transporteres derud hvor der er behov for 
det. 

KNUD HJORTLUND
Hovedpointer - ressourceudnyttelse af 
vand i fødevarebranchen

• Erhvervslivet kræver stabile og tydelige rammer hvis de 
skal investere

• Succesfulde resultater kræver at der skabes fælles sprog 
blandt små og store virksomheder samt mellem er-
hvervsliv og vidensinstitutioner

• Samarbejde på tværs kræver målrettet styring hvor alle 
er med og alle bliver lyttet til

• SMV’er skal hjælpes med i projekter da de er meget vig-
tige at have med

Knud Hjortslund kommer fra Food & Bio Cluster og ser på 
reduktion, recirkulation og ressourceudnyttelse af vand i fø-
devarebranchen. 

Food & Bio Cluster har fokus på at øge sund livsstil, udnyttel-
se af teknologiske løsninger samt bæredygtighed

Ønsker til innovationssamarbejde

• 4-5 innovationssamarbejder søges som bygger videre på 
tidligere projekter

• Inddragelse af stor vandforbrugende virksomhed, SMV’er 
og vidensinstitution

• Fokus på hvordan vandforbrug kan reduceres, hvordan 
vandforbrug kan recirkuleres og hvordan ressourcer kan 
opsamles      

HENRIK BJØRNAGER JENSEN
Hovedpointer - digital platform for pro-
jekter

• Opbyggelse af digital platform hvor projekter kobles til 
virksomheder med potentielle løsninger

• Platformen skal hjælpe med at styrke involvering fra 
SMV’er

• Der ses på nationale som internationale projekter

Henrik Bjørnager Jensen er fra CLEAN. CLEAN, som er dansk 
miljøklynge, bidrager ind til Erhvervsfyrtårnsprojektet ved at 
være den samlende platform for de forskellige projekter.
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OPLÆGSHOLDERE: Jonas Falzarano Jessen, Carsten Kallesøe, 
Saruch S. Ratthore, Jaron S. Grundersen, Bulut Kuskonmaz

IMPLEMENTERING AF DE 
TEKNOLOGISKE LØSNIN-
GER INDENFOR VAND

SPOR 4 

Her dykker vi ned i hvordan de teknolo-
giske løsninger indenfor smart vandte-
knologi skal implementeres.

Hvad skal til for, at mennesker udnytter 
potentialerne indenfor de teknologiske 
løsninger? og hvordan sikrer vi en ligelig 
vandfremtid for alle?

 
JONAS FALZARANO JESSEN

Hovedpointer

• En jord i balance er en jord med et sundt vandigt 
økosystem

• Vores teknologier påvirker vores vand ressourcer

• Når der tænkes nye teknologier ind skal de ses i et 
større perspektiv. Der skal ses på cyber-sikkerhed, 
databehandling og hvordan digitale teknologier ta-
ger del i en fundamental kulturændring

Vand er en essentiel ressource for at opretholde både liv, ci-
vilisation og industri. Vi begynder nu at se konsekvenserne 
af menneskets indgriben i naturen’s økosystem med ekstre-
me mængder nedbør, tørke og forurening. 

Det er stort set umuligt at adskille vandets kredsløb fra 
menneskers og teknologiske indvirkninger. Vores teknologi-
er styrer, omdirigerer, bruger og forurener vand på forskellig 
vis og derfor er vi nødt til at forstå relationen mellem men-
nesker, data og vand når vi arbejder med digitale løsninger 
til at imødekomme de fremtidige udfordringer vi står overfor 
indenfor vandforsyningen.

Når vi taler om smart vandforsyning, er det ikke kun kunstig 
intelligens og maskinlære, men det at digitale teknologier 
kun er smarte, hvis de kan gøre en forskel i den virkelige ver-
den og på vandværkerne og ikke kun teoretiske beskrivelser. 

Vi skal se på hvilke løsninger digitaliseringen lover vand-
branchen, men også hvilke nye udfordringer dette giver i 
forhold til cyber-sikkerhed, databehandling og hvordan di-
gitale teknologier tager del i en fundamental kulturændring i 
en blivende vandforsyning.
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CARSTEN KALLESØE

Hovedpointer

• Ser på simulering af vand-infrastrukturen.

• Test af forskellige scenarier fra virksomheden på et living 
lab bygget ud fra den eksisterende rør-infrastruktur.

I dag ser vi på kombination af humanistiske videnskaber og 
ingeniør videnskaber. Forskellige teknologier skal testes og 
udvikles i et living lab.

Et Smart Water Lab

Et Smart Water Lab opbygges i moduler og sektioner og in-
kluderer pumper, filtre, temperaturstyring etc. Her tages et 
udsnit af vand-infrastrukturen og simuleres i et laboratorie. 
På den måde kan forskellige scenarier testes.   
I laboratoriet fokuseres der på, hvor i systemet det gi-
ver mening af indsætte sensorer, selve digitaliseringen og 
brugen af kunstig intelligens.     
Som en del af disse test ses der på test af ’kontrollerede fejl’, 
såsom at lave et overflow eller forurening og dermed un-
dersøge de konsekvenser det har for systemet når de bliver 
presset til ydre grænser.  

SARUCH S. RATHORE
Hovedpointer

• Ved at måle tryktab i rør kan man få viden om lækager.

• Sensorer i rørnettet kan hjælpe med til at give advarsler 
om lækager sam give information om præcis hvor læka-
gen er og dens størrelse.

Saruch ser på lækage diagnosticering i vanddistributions-
nettet. Motivationen for projektet kommer på baggrund 
af blandt andet at 1/3 af verdens lande rapporterer om et 
tab på mere end 40 % af distributionsvandet.   
Ved lækage kommer der et pludseligt og uventet tryktab i rø-
rene. Man kan ved at regne på trykket i rørene opsætte mo-
deller for trykket og derudfra opsætte en ligning der sammen-
holder trygtabet med størrelsen på lækagen. På denne måde 
kan man bestemme hvor stor en lækage man har.   
Ud fra samme koncept er der opsat en ligning som kan be-
stemme hvor lækagen er. Ved at have sensorer rundt i led-
ningsnettet skulle det derved være mulig at bestemme om 
der er lækage og hvor der er lækage.  

ABHIJIT MAZUMDAR
Hovedpointer

• Maskinlære kan bruges til at implementere kunstig intel-
ligens i vandteknologi.

• Maskinlære kan detektere afvigelser og klimaforandrin-
ger indenfor distribution og håndtering af vand.

Abhijit ser på kunstig intelligens i vandteknologi. Konven-
tionel kontrol af vanddistribution styres ved matematiske 
modeller. I nogle tilfælde er modellerne for komplicerede og 
simplificering og approksimering er nødvendig, hvormed der 
er risiko for tab af vigtige informationer. Desuden er modeller-
ne ikke mulige at overføre til klimaforandringerne.   
Ved hjælp af maskinlære i vandteknologi er det ikke nødven-
digt at identificere modeller. Maskinen lærer af de data den 
optager direkte fra virkeligheden og retter ind efter disse og 
lærer løbende af disse data/algoritmer. På denne måde bli-
ver det muligt at anvende maskinlære til brug af måling af  
afvigelser og klimaforandringer. 

JARON SKOVSTED GUNDERSEN
Hovedpointer

• Vi skal sikre at privata data ikke er tilgængelig i tilfælde 
af cyber angreb.

• Ved brug af data kan hele vanddistributionsnettet opti-
meres med alt fra tryk, detektion af lækage, detektion af 
kontaminering og beskyttelse for forurenende udløb.

Jaron ser på dataanalyser og sikring af privatliv i vandsek-
toren. Ved brug af sensorer og modellering kan vi få meget 
bedre overblik over og kontrol med vores distribution af 
vand. Herved vil vi kunne optimere hele distributionsnettet. 

Modeller kan opstilles ud fra data og programmeres til at fo-
rudsige fremtiden samt korrigere for fremtidige hændelser. 

Udfordringen med dataindsamling er risikoen for cyber an-
greb. Der skal derfor arbejdes med hvordan vi undgår at in-
dividuelle private data kan komme i fare. Derfor indsamles 
der ikke specifik data på enkelte husstande men på større 
områder. Personlige oplysninger splittes op så de ikke kan 
læses individulelt men først giver mening når de er samlet. 

BULUT KUSKONMAZ & JONAS
Hovedpointer

• Kunstig intelligens skal ikke erstatte den daglige menne-
skelige drift. De skal arbejde sammen.

Bulut ser på detektion af cyber-angreb i vandnetværket. 
Digitaliseringen er ikke et paradigmeskift for vandtek-
nologien. Det skal ses som et supplement til den nuvæ-
rende vandstyring.       
Vandbranchens arbejde er meget specialiseret og afhæn-
ger ofte af lokal-kendskab og erfaring med det specifikke 
ledningsnet. Det er derfor meget sårbart ved udskiftning af 
personale. Her kan digitale løsninger hjælpe, men det er vig-
tigt at den daglige drift og den digitale udvikling går hånd i 
hånd. Operatøren på det specifikke vandværk skal være med 
på rejsen og kunne forstå at digitaliseringen vil hjælpe ham/
hende i den daglige drift. Den kunstige intelligens skal ikke 
overtage den daglige drift, de skal arbejde sammen.  
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På konferencens anden dag samles op på konferencens før-
ste dag så det sikres at den nye viden der er fremkommet 
bringes videre og vi kan blive klogere på hvad der driver 
forandringer.

Hvordan hjælper vi med til at få politisk handling?

Vi har en masse viden og en række anbefalinger. Det står 
helt tydeligt at der skal handling til og at det skal være nu. 

Sebastian Mernild og Jenny Elissen åbner for konferencens 
anden dag og forsøger at give deres bud på hvordan hand-
ling sker.

Klimatorium’s Nationale 
Klimatopmøde

DAG 2
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OPLÆGSHOLDER: Sebastian Mernild, professor og 
leder af SDU Climate Cluster

KEYNOTE

DAG 2

Som forholdene er i dag, vil de globalt 
implementerede politikker forventeligt 
medføre en middeltemperaturstigning på 
3,2 grader i 2100. Med de annoncerede 
politikker, som endnu ikke er realiseret, 
vil temperaturstigningen være på min-
imum 2,8 grader. Noget skal ske, men 
hvad skal til?

Det står ret klart at der skal handles 
og at store systemiske ændringer skal 
foretages, men hvordan opnås politisk 
enighed og hvordan lykkes vi med at få 
sat handling bag de mange ord? 

SEBASTIAN MERNILD
Hovedpointer

• Handling NU - vores klima ændrer sig hurtigt

• Der skal lovgivningsændringer til og de haster

• Det er ikke hvad vi burde gøre - vi SKAL gøre det

• 2030’erne - 2040’erne bliver afgørende for hvor vi lander 
rent klimaforandringsmæssigt

• 50% af den CO2 vi udleder bliver i atmosfæren i 50 år, 
20% bliver i atmosfæren i flere hundrede år

• 17% af de samlede CO2 udledninger er sket mellem 
2010 - 2019

• Vi skal fostre de nye ideer og sikre økonomi til pilot pro-
jekter og test

Vi lærte på konferencens første dag at vores atmosfære er 
styrende for de forandringer vi ser, og at det er den vi kan 
være med til at påvirke. Politikerne skal forstå alvoren og 
hastigheden og lovgivningen skal passe udfordringen. 

Vi har nået 1,1 grad celsius stigning siden industrialiserin-
gen. Vi mærker ikke den store forskel endnu i stuerne, men 

halve graders temperaturstigning har stor betydning for 
regionale områder og ekstremhændelser. Selv små tempe-
raturændringer har store konsekvenser. Ser vi arktisk som 
område, så er temperaturen her steget 4 gange så hurtigt 
sammenlignet med klodens middeltemperatur. I Svalbard 
er temperaturen steget 7 gange så meget som den globale 
middeltemperaturstigning. Den danske middeltemp er ste-
get med 1,3 gange hastigheden ift. den globale middeltemp, 
så 1,5 grader og 2,0 grader er lige om hjørnet. Vi ser frem 
mod en stigning på 1,7-1,8 grader i 2100 (siden industri-
aliseringen) hvis vi omstiller samfundet maksimalt på alle 
fronter af transport, ressourcer mv. Det er det mest optimale 
resultat. Når først vi når et tipping point på temperaturstig-
ningen, så er der ingen vej retur. Realistisk set er stigningen 
3,5-4,0 grader, hvilket betyder et konsekvent varmere, våde-
re og mere ekstremt klima i fremtiden. 

Parisaftens ambition lød på mellem 1,5 og 2,0 graders tem-
peraturstigning. Det er ikke realistisk at nå dette. Vi taler 
derimod om et scenarie på 3,0 og 4,0 som er mere realistisk. 

Vores nutidige samfund er i udvikling og vi bliver rigere og 
rigere og forbruger mere og mere. Der er befolkningstilvækst 
og samhandel øges dag for dag. Resultatet heraf er stør-
re emissioner. Vi har aldrig udledt mere. Samfundet har en 
stor rolle for, hvor meget vi udleder. Vi så et fald på 5-6 % i 
globale emissioner i løbet af Covid-19 og typisk giver kriser 
nedgang i udledningen.

CO2 udledningsraten er heldigvis ikke så stejl som tidligere 
men der er stadig vækst i udledningen af CO2.  

Anbefalinger

• Gør brug af ekspertviden: 

 »  Vi skal bringe vores viden i spil og nedbryde barri-
erer. Vi skal mødes på tværs med alt fra sundhed, 
humaniora, teknik, ingeniør, samfundsvidenskab, 
biologi mv.

 » Danmark skal udbygge sin rolle som ledende vi-
denscenter indenfor grøn omstilling i verden 

 » Unge skal uddannes og agere som dygtige ambas-
sadører
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• Ager ud fra strategier: Paris aftalen, EU regulativer Fit for 
55, national klimalov, DK2020 planer mm. Udfordringen 
er at man skal se ind i eget forbrug i kommunen, hvor-
dan man forsynes med energi og hvordan man forbru-
ger uden for bygrænsen i kommunen. Hvordan kan vi 
planlægge os – skal vi have zero-emissions zoner – eller 
kommer det helt af sig selv med udviklingen af biler med 
brint og el. fremme adfærd gennem involvering blandt 
borgere. Sæt delmål som er realistiske for at nå de over-
ordnede mål. 

• Tæt dialog fra vidensinstitutioner til politikerne. Det er 
essentielt at politikere forstår udfordringerne og alvoren 
hvad der er i sigtekornet. Skabe et pres på politikerne fra 
vidensinstitutioner. Det kan være følsomt for forskning at 
engagere sig politisk, men det er nødvendigt. 
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OPLÆGSHOLDER: Jenny Elissen, grundlægger af 
Giantleapers

KEYNOTE

DAG 2 

Kreativ strateg og grundlægger af Gi-
antleapers.com

Jenny Elissen er hollænder og grundlæg-
ger af   platformen Giantleapers, som 
mobiliserer og forbinder kreative strate-
giværktøjer, viden, kapital og mennesker 
for at skabe en forandring i verden.

Jenny vil fortælle om, hvordan vi skal 
tænke anderledes og lede anderledes for 
at skabe den forandring, der skal til.

 
JENNY ELISSEN

Hovedpointer

• Brug digitale tvillinger til at udfordre vores forestil-
ling om hvad er muligt

• Tænk stort og kreativt og ikke lade os begrænse

• Overkommuniker vores visioner om hvordan vi ser 
fremtiden

• Ikke kun lægge os op ad målbare mål som ofte be-
grænser

De har sat et kreativt projekt i gang i Holland. Vi skal ændre 
den måde, vi tilgår problemer. Vi skal skabe et nyt miljø for at 
skabe forandring. Det begynder med den måde vi tænker på. 

”We do not need climate change but system change”. Kom-
plekst er sådan naturen er indrettet, men kompliceret er det 
vi gør det til. Vi skal være kreative med de morale dilemmaer, 
vi står overfor. Vi oplever de moralske udfordringer på for-
skellige måder på jorden, fordi vi oplever verden helt forskel-
ligt. Vores wicked problems som vi skal løse er vi i gang med 
at løse med nye problemer, som vi vil møde i fremtiden. 

System change behøver ikke tage 50-100 år, det kan gøres 
hurtigere hvis vi vil. 

Hvordan tager vi kvantespring? Vi er fyldt med begrænsen-
de fordomme. Vi kan ikke gøre det alene. Vi skal gøre det 
sammen for at gøre det rigtigt. Vi kan ikke måle os til resul-

tater som vi gør i dag. Vi skal måle på en anden måde. Vi 
skal (over)kommunikere. 

Vi skal lære at udfordre og lege med vores begrænsende for-
domme. Spørgsmål til ansatte: Hvad begrænser dig i at gøre 
et godt stykke arbejde?

Kvantefysik skal i spil
Kvantefysik bliver centralt de næste 20 år, for at materialise-
re de muligheder der er i energi. Vi tror vi forstår energi, men 
vi begrænser os selv med en masse begrænsede normer, og 
herigennem begrænser vi hvad vi er i stand til. 

Hvis vi agerer ud fra frygt begrænser vi os selv og vores tro 
på hvad er muligt. ”If we can warm the earth, we can also 
cool it” 

Med energi skal vi ikke nøjes med at åbne én dør ad gangen. 
Vi kan åbne mange døre samtidig og dermed se ind i for-
skellige scenarier og vælge den vi ønsker mest. Vi kan ændre 
den måde vi udtrykker os og forestiller os ting på. 

Ligesom larven der bliver overivrig og spiser så meget at 
cellerne begynder at ændre sig og resulteret i en forandret 
sommerfugl. Vores økosystem er i konstant forandring og 
tilpasser sig de konkrete behov. 

Fra et system baseret på mig / jeg / økonomisk vækst / for-
ventninger og mod en verden med vi / bæredygtighed / flow 
/ mening. Med Extented Reality (XR) teknologi med digitale 
tvillinger hvor vi arbejder med økosystemer. Vi skal forene 
os med den digitale verden. Udviklingen af nye omgivelser 
hvor folk kan få andre følelser i spil. XR teknologi hvor folk 
føler sig engagerrede og kan se muligheder i de udfordringer 
vi står overfor.

Et problem kan ikke løses på samme måde som det blev 
skabt. Vi har ikke udfordringerr som står alene. Vi skal se på 
hvordan ting er forbundet. 

Vi skal have nyt perspektiv på hvordan problemer løses og 
bruge kreativ designtankegang. Fx. mangel på kontrol med 
cykler uden lys kan løses ved at designe selvlysende cykler.  

Lineær ledelse fokuserer på strategi og resultater. Vi skal i 
stedet arbejde med flere mulige realiteter, hvor vi lader bol-
den rulle uden kontrol – ’ripple effect’. 

Og med al design og strategisk ledelse skal der planlægges 
langsigtet også selvom man kun sidder i en midlertidig stil-
ling. 
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PANELDELTAGERE: Thyra Møll-Holst, Stine Isaksen, Orla 
Østerby, Simon Weber, Karsten Filsø, Katrine Olldag, Bent 
Graversen, Tina Mortensen & Steffen Damsgaard

POLITISK 
PANELDEBAT

DAG 2 
 

Med udgangspunkt i konferencens anbe-
falinger, vil politikerne drøfte hvordan vi 
kan sikre at nødvendige handlinger og 
ændringer, for at opnå en ”Jord i bal-
ance” igangsættes. 

Hvem er ansvarlig for hvilke handlinger? 
Hvilke forandringer kan vi selv skabe i 
branchen? Hvilke skal vi formidle videre 
til andre, fx vores nationale politikere? 

Det Politiske Panel

• Thyra Møll-Holst (Ungeklimarådet)

• Stine Isaksen (Alternativet) 

• Orla Østerby (De Konservative)

• Simon Weber (Ungeklimarådet)

• Karsten Filsø (SF)

• Katrine Olldag (Radikale Venstre)

• Bent Graversen (Venstre)

• Tina Mortensen (Socialdemokratiet)

• Steffen Damsgaard (Landdistrikternes Fællesråd)

Cirkulær Økonomi

• Gode viljer rækker ikke (Ungeklimarådet)

• Vis embedsmænd tillid. Guide dem i hvordan de kan læg-
ge op til de rigtige politiske beslutninger træffes (Ungek-
limarådet)

• Politikere har ansvaret men lægger ofte ansvaret fra sig 
(Ungeklimarådet)

• Politikerne sidder ikke med ekspertviden og oplæg er ofte 
for vanskelige at gennemskue. Der skal mere konkrete 
projekter på banen og mere beslutningsklart materiale 
fremlægges politikerne. Politikerne efterspørger tættere 
dialog med eksperterne (Orla Østerby, C)

• Der ønskes producentansvar og strukturelle foran-
dringer. Fx. Aula og Mit ID kan kun køre på nye telefoner, 
så staten tvinger forbrugeren til at købe ny teknologi (Vi-
borg Kommune)
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• Mere viden til borgerne. Jo mere transparens og viden 
hos borgerne desto mere pres på politikerne og handling. 

CO2 Reduktion

• Vi skal have ændret adfærd - Not in my backyard skal 
ændres til YES in my backyard (Ungeklimarådet)

• Det er realistisk at Danmark bliver foregangsland inden-
for CO2 reduktion (SF)

• Reduktionsmål på 80% er realistisk såfremt de rette 
beslutninger træffes. Foreslår krav om at der kun må ske 
carbon fri produktion eller sigte mod reduktionsmål på 
110% hvor vi opsamler CO2 via pyrolyse. (B)

• Inflationen har lært folk at spare. Oplysningskampagner 
er ikke nok (B)

• Medierne har også et ansvar. De skal være med til at få 
de rette budskaber frem uden at det er en jagt på seertal 
og underholdningsfrekvens. (B)

• Borgerinddragelse og lokalt ejerskab kan være med til at 
ændre befolkningens adfærd ansvarsfølelse. Dette har 
politikerne et ansvar for at gøre lettere og mere attraktivt. (B) 
 

Klimatilpasning

• Finansiering en barriere. Der er mange planer men ofte 
spænder manglende finansiering ben. Klimafonde skal 
etableres. (V)

• Der skal tænkes sammenhængskraft. Langsigtet plan-
lægning som omfavner det globale, nationale, regionale 
og lokale. (S)

• Fireårs valgperioder er en barriere. Klimatilpasning er 
langsigtet og har brug for lange tidsplaner. (Ungekli-
marådet)

• Vi skal tænke i større formater. Vi skal se på strukturerne. 
Fokus på samarbejde på tværs. (Ungeklimarådet)

• Arealer skal planlægges så der er arealer som er lagt ud 
til vandparkering. Multifunktionelle løsninger som et krav 
i kommuneplanlægningen. (S)

• Lovgivning og erstatningsregler har ikke fulgt med. Der er 
regler for motorveje og vindmøller men ikke for fx. trans-
formerstationer. (V)

• Ejerskab skabes lokalt. Der skal ordentlig kompensation 
til men kompensation er ikke nok. Der skal tænkes lang-
sigtet og lokalområdet skal inddrages fra start så ejersk-
abet ligger lokalt. (V)

• Borgere som berøres af infrastruktur skal kompenseres. 
Der skal tænkes nationalt så strøm produceres hvor de 
rette forudsætninger er. Fx har vestkysten megen vind til 
vindmøller. Denne strøm skal kunne sendes til fx. Køben-
havn som ikke har de rette forudsætninger herfor. (V) 

Vandteknologiske Løsninger

• Separering af spildevand og regnvand er vigtigt i kli-
matilpasningen. Dette er en stor udgift for staten. Der 
skal politisk fokus på hvordan denne regning deles ud 
vha takster. (A)

• Der skal træffes bedre beslutninger så udgifter til fx. sep-
aratkloakering ikke rammer tilfældigt hos borgerne men i 
stedet bliver ligeligt fordelt gennem afgifter. (A)

• Danmark skal også tage ansvar for Scope 3 og den CO2 
udledning som Danmark ligger i udlandet. (A)

• Havmiliø skal have mere fokus og de næringsstoffer der 
udledes til havmiljøet skal tages alvorligt. (Ungeklimarå-
det)

• Næringsstofudledninger er synligt for det blotte øje. Der 
ses tydeligt alger og væksten i området sker alt for hur-
tigt. Derfor er det tydeligt hvor der skal sættes ind. (Un-
geklimarådet)

• Gør det lettere for økosamfund at håndtere deres eget 
spildevand. (A)

• Slip fokus på forbedring af eksisterende løsninger 
men i stedet viste lærredet rent og se mod ‘den per-
fekte verden’ som ikke er begrænset af eksisterende 
teknologier og adfærd. (Ungeklimarådet)  
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ANBEFALINGER SENDT
TIL COP27
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Hovedbudskaberne fra Det Nationale 
Klimatopmøde blev givet videre til kli-
makonferencen, COP27. De fremhævede 
anbefalinger var: 

• Synliggørelse af udfordringer skal medføre konkrete han-
dlinger

 » Der skal politisk fokus på mere end blot CO2. Til-
pasning og forebyggelse skal være centrale punkter 
på den politiske dagsorden ligesom biodiversitet skal 
tilføres høj betydning.

• Beslutninger skal baseres på videnskab og der skal ud-
vises mod til at handle

 » Videnskab og politikere skal samarbejde tæt. Hullet 
mellem hvad vi burde gøre og hvad vi reelt gør skal 
lukkes. 

 » Kystbeskyttelse som en del af klimatilpasningen skal 
drøftes politisk. Der skal mere tydelige rammer for 
håndtering af vores kyster, ellers risikerer vi at skabe 
flere problemer end vi løser.

• Langsigtet planlægning er nødvendigt

 » Klimatilpasningsplaner skal være langsigtede og 
ikke svækkes grundet 4-årige regeringsperioder, 
12-årige kommuneplaner eller investorer som søger 
hurtigt afkast på investeringer. Der skal indbygges 
modstandsdygtighed ind i politiske beslutninger om-
kring klimatilpasning og forebyggelse.

• Udviling af finansieringsmodeller 

 » Det skal gøres lettere at gå fra plan til handling. Ofte 
spænder finansiering ben for at planer bliver ført ud 
i livet. 

• Behov for samskabelse

 » Silomentalitet skal brydes ned. Der skal samarbejdes 
og udvikles på tværs af funktioner.


